
وزیر بهداشت از غربالگری بیش از ۲۷ میلیون نفر از 
جمعیت بالاتر از ۱۸ سال کشور در پویش ملی سلامت 
خبر داد. بهرام عین اللهی در حاشیه افتتاح مجتمع 
آموزشی، بهداشتی و درمانی زنده یاد علیزاده گناباد با 
اشاره به توجه کمتر شهرنشینان به سلامت خود، گفت: 
وقتی بیماری هایی مانند ســکته های قلبی و مغزی 
حادث می شود، درمان بیماری ها اهمیت پیدا می کند؛  
درحالی که با رعایت اصول ساده بهداشتی می توان از 

بسیاری از بیماری ها و عوارض آن، پیشگیری کرد.
وی با بیــان اینکه امروزه حدود ســه چهــارم مردم 
کشورمان شهرنشین هستند، خاطرنشان کرد: با توسعه 
شهرنشینی، توجه افراد به سلامتشان کاهش یافته و 
وزارت بهداشت برای سنجش سلامت مردم، پویش 
ملی سلامت را از ۲۰ آبان در سراسر کشور به صورت 
خوداظهاری و  پذیرش مراجعات حضوری آغاز کرده 
که طی آن  سلامت مردم به ویژه در زمینه پرفشاری 
خون و دیابت، ارزیابی می شود. تاکنون ۲۷ میلیون نفر 
از جمعیت بالای ۱۸ سال در کشور غربالگری شده اند.

عین اللهی ادامه داد:  اصل کلی و مهم در تامین سلامت، 

خودمراقبتی اســت. وضعیت تغذیه به ویژه از حیث 
مصرف غذاهای فرنگی مانند فست فودها با چربی و 
نمک بالا و همچنین تحرک بدنی، مناسب نیست که با 
انجام طرح هایی مانند پویش ملی سلامت و برنامه ملی 
سلامت خانواده می توان از عوارض این عوامل زمینه 

ساز بیماری های مختلف، پیشگیری کرد.
وزیر بهداشت همچنین با اشاره به نتایج پویش ملی 
سلامت یادآور شد: در این پویش تا کنون ۵۳۸ هزار 
نفر با احتمال فشارخون بالا، ۳۲۳ هزار نفر با احتمال 
دیابت جدید، پنج میلیون و ۸۲۵ هزار نفر در فاز پیش 
فشارخون بالا و یک میلیون و ۹۵۳ هزار نفر در فاز پیش 

دیابت شناسایی شده اند.
عین اللهــی از مهم ترین اهداف اجــرای پویش ملی 
سلامت را ایجاد توجه و حساسیت در بین عموم مردم 
نسبت به سلامتشان دانست و افزود: مراکز بهداشتی 
سراسر کشور برای سنجش فشارخون و دیابت آمادگی 
کامل دارند و در صورتی که فــردی احتمال ابتلا به 
این بیماری ها را داشته باشد به مراکز درمانی معرفی 
می شــود تا  از خدمات آن مراکز، استفاده کند. وی با 

بیان این که با همکاری ارکان مختلف دولت مردمی 
در طول دو سال گذشــته، دو هزار مرکز بهداشتی در 
سراسر کشور تکمیل و راه اندازی شده است، از تکمیل 
دو هزار مرکز بهداشــتی دیگر تا حداکثر پایان سال 
آینده به عنوان گامی در جهت تقویت شبکه بهداشت 

کشور یاد کرد.
وزیر بهداشت، نرخ رشد جمعیت را  از چالش های اصلی 
کشور دانست و افزود: تهدید کاهش نرخ رشد جمعیت، 
از بزرگترین تهدیدهاست. اگر کشوری، جمعیت جوان 
نداشته باشــد، در حوزه تولید و خدمات دچار چالش 
می شود  و یکی از ماموریت های ما در مراکز بهداشتی و 

درمانی، تحقق سیاست های جمعیتی است.
بر اساس وبدا، عین اللهی با اشاره به اجرای برنامه ملی 
سلامت خانواده از ابتدای دولت مردمی گفت: سلامت 
خانواده، تضمین سلامت جامعه است. این برنامه ابتدا 
در ۵۹ شهر و در فازهای بعدی در ۹۳ و در حال حاضر 
در ۱۸۰ شهر کشــور و ۱۰ استان به صورت کامل، در 
حال اجراست و امیدواریم تا پایان دولت شاهد اجرایی 

شدن آن در کل کشور باشیم.

معاون نظارت و ارزیابی خدمات گردشگری از صدور 
نرخنامه های گردشگری به صورت الکترونیکی برای 
نخستین بار خبر داد. اسماعیل برات با اعلام این خبر 
گفت: نرخنامه هتل ها و سایر مراکز اقامتی و پذیرایی 
گردشگری همواره به روش سنتی و به صورت دستی 
صادر می شد و با وجود اینکه امکان نظارت بر نرخنامه ها 
میسر بود، اما دسترسی آنلاین به داده ها و امکان تحلیل 
آمار و اطلاعات مربوط به نرخ گذاری وجود نداشــت؛ 
بنابراین وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی نســبت به طراحی و پیاده سازی فرآیند صدور 
نرخنامه الکترونیکی در بستر سامانه جامع نظارت، آمار 
و اطلاعات گردشــگری )جانا( اقدام کرد و از این پس 
نرخنامه تأسیسات گردشگری به صورت الکترونیکی 
صادر می شــود. معاون نظــارت و ارزیابــی خدمات 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی با تشریح فرآیند صدور نرخنامه های الکترونیکی 
افزود: با صدور نرخنامــه الکترونیکی علاوه بر مزایای 
آماری، ســرعت و دقت در نظارت بر عرضه خدمات 
گردشگری افزایش یافته و به تبع، کنترل بر نرخنامه ها و 

برخورد با تخلفاتی همچون گران فروشی سریع تر انجام 
خواهد شد. او در ادامه توضیح داد: در سامانه جانا برای 
هر یک از تأسیسات گردشگری بسته به اینکه چه نوع 
خدماتی ارائه می دهند، فرآیندی مستقل و در عین حال 
پیوسته در نظر گرفته شده است، به این مفهوم که امکان 
افزودن هر نوع خدمت و ثبت نرخ در کنار سایر خدمات 
فراهم است. به عنوان مثال برای هتل ها و مراکز اقامتی، 
امکان ثبت انواع اتاق ها همچون اتاق های ســینگل، 
دبل، تریپل و سوئیت وجود دارد و یا چنانچه خدمات 
پذیرایی داشته باشند، برای انواع پیش غذا، خوراک ها و 
نوشیدنی های سرد و گرم و همچنین چنانچه واحدی 
دارای وسایل تفریحی و سرگرمی گردشگری باشد، برای 
انواع خدمات ورزشی و تفریحی و بازی های رایانه ای و...، 
پیش فرض هایی در نظر گرفته شده است و چنانچه واحد 
گردشگری خدماتی ارائه دهد که در موارد پیش فرض، 
پیش بینی نشده باشــد، می تواند از قسمت »سایر« 
خدمات خود را ثبت کند و نرخ خود را پیشنهاد دهد. 
سپس اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان با همکاری تشــکل حرفه ای مربوطه بر 

اساس ضوابط بخشنامه ابلاغی، نرخنامه را صادر می کند 
و از طریق تشکل حرفه ای )در صورت وجود( به واحد 
گردشگری ابلاغ می شود. برات درباره مفاد بخشنامه 
نرخ گذاری امســال گفت: امســال با توجه به شعار و 
نامگذاری ســال با عنوان »مهار تورم و رشد تولید«، 
موضوع نرخ گذاری تأسیسات گردشگری با حساسیت 
بیشتری نسبت به سال های گذشته مورد رسیدگی قرار 
گرفت و پس از بررسی مراتب در کارگروه تنظیم بازار، 
نهایتاً سقف افزایش نرخ تاسیسات گردشگری که موفق 
به دریافت گواهینامه کیفیت استاندارد خدمات شده اند، 
حداکثر ۳۰ درصد نسبت به سال گذشته در نظر گرفته 
شد.  او افزود: هزینه اقامت کودکان تا ۲ سال، رایگان 
و ۲ تا ۱۲ ســال در صورت استفاده نکردن از سرویس 
اضافه، نیم بها محاسبه می شود. معاون نظارت و ارزیابی 
خدمات گردشگری درباره نرخ اتاق برای مهمانان، گفت: 
نرخ اتاق برای مهمانان ایرانی و خارجی یکســان و بر 
مبنای ریال است و در صورت لزوم بر اساس نرخ رسمی 
 اعلامی از ســوی بانک مرکزی در سامانه الکترونیک 
www.sanarate.ir تعویض صورت خواهد گرفت.

امام جمعه موقت تهران گفت: دشــمنان ما عمیقاً 
کینه ی زنان مســلمان مــا را به دل دارنــد و دنبال 
ضربه زدن هستند؛ چون بانوی ایرانی الگوی سومی را 
به بشر ارائه کرده و تمدن متوحش را به چالش کشیده 
است. حجت الاســلام محمدجواد حاج علی اکبری 
امام جمعه موقت تهران در خطبه های نماز عبادی- 
سیاســی این هفته ی پایتخت کــه در مصلی امام 
خمینی)ره( اقامه شد، طی ســخنانی ضمن اشاره 
به موارد مطرح شده در خطبه های قبلی خود؛ بیان 
کرد: انسان مومن زندگی خود را در روابط اجتماعی 
به گونه ای تنظیــم می کند که از ناحیه ی او ســایر 
انســان ها آســیب نبینند و این به نوعی حق الناس 
عمومی می دانیم. باید همگان از ناحیه ی ما احساس 
امنیت و آرامش داشته باشند و از سخن و رفتار ما به 
جان، مال، سلامتی، آبرو و اخلاق آن ها آسیبی وارد 
نشود. این یک معنای اساسی و همگانی برای تقواست.

وی در ادامه ضمن اشاره به در پیش بودن ایام ولادت 
حضرت فاطمه زهراء)س(، اظهار داشت: چه خوب 
است که مردان و زنان ما این ایام را برای آشنایی بیشتر 
با معارف فاطمی مغتنم شمرده تا بتوان زندگی خود را 
بیمه کرد. خطیب جمعه تهران با اشاره به دیدار جمعی 
از بانــوان با رهبر معظم انقلاب در روز چهارشــنبه، 
خاطر نشان کرد: در این دیدار خلاصه ای از نگاه عالی 
و ارزجمند اسلام ناب درباره زن و زندگی را مشاهده 
کردیم. هم چنین مسئولیت ها، تکالیف و حقوق بزرگ 
جامعه ی زنان مطرح شد و مخاطرات جاهلیت غربی 

درباره زن را شنیدیم. 
حاج علی اکبری با تأکید بر اینکه موارد مطروحه در این 

دیدار نیازمند کار علمی و پژوهشی و پیگیری است، 
گفت: باید به جنایات غــرب و جاهلیت مدرن علیه 
زنان پرداخته شده و هویت سوزی و زنده به گور کردنِ 
هویت زن امروز که تخصص جاهلیت مدرن اســت، 

مورد بررسی دقیق قرار بگیرد.
وی عنوان کرد: جاهلیت غــرب زن را مطاعی برای 
به دســت آوردن ثروت و یا طعمه ای برای کام جویی 
می داند و در این صورت است که خانواده در خطر قرار 
می گیرد. غربی ها با برداشتن حیا و عفت بانوان، جنگ 
علیه خانواده را آغاز کردند و در زندگی غربی ها مشاهده 
می کنیم که چه بلایی بر سر خانواده آورده شده است. 
این فهرست طولانی جنایات جاهلیت غربی علیه زنان 

باید مد نظر قرار بگیرد.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشــت: البته انقلاب 
اسلامی ایران در پرتو معارف فاطمی با تکیه بر میراث 
وحیانی و بهره برداری از درس هــای امام راحل)ره( 
بزرگ ترین خدمت را در احیــای هویت زن معاصر 
ایرانی و سپس زنان جهان انجام داد. استعداد بانوان 
ما در استمرار این نگاه در بخش های گوناگون شکوفا 
شد و حضور در زمینه های علمی، اجتماعی، اقتصادی، 
سیاسی و دفاعی در این سال ها در بهترین شکل فراهم 
شــده و بانوان ما خوش درخشیده و الگوی سومی را 

پیش روی بشر معاصر قرار دادند.
حاج علی اکبری اظهار داشت: بانوان سرزمین ما ازروز 
نخست عالی ترین حمایت ها را از نهضت امام و انقلاب 
اسلامی داشتند و حضور خانم ها در تظاهرات را شاهد 
بودیم و امام)ره( فرمودند خانم ها در نهضت پیش قدم 
بودند. این حضور در همه صحنه های انقلاب اسلامی 

دیده می شود؛ این مسائل باید تبیین بشود. وی گفت: 
دشــمنان ما عمیقاً کینه ی زنان مسلمان ما را به دل 
دارند و دنبال ضربه زدن هستند؛ چون بانوی ایرانی 
الگوی سومی را به بشر ارائه کرده و تمدن متوحش را 
به چالش کشیده است. لذا شیطان اگر بتواند همین 
رفتاری که بــا دختران و زنان غــزه می کند، با زنان 
مســلمان ما انجام خواهد داد چون این ها را نقطه ی 

اصلی مقابل خود می داند.
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: زنان ما مجاهدپرور 
هستند و از دامن آن ها مردان بزرگ تربیت می شوند 
و دشمن اگر نتواند به زن ایرانی ضربه وارد کند، جنگ 
هویتی را پیش می برد که در این ســال ها در فتنه ی 
آمریکایی-صهیونیستی که سال گذشته پشت سر 
گذاشتیم، وارد عمل شدند و در صدد انتقام از انقلاب 
اســلامی و بانوی طراز انقلاب برآمدند. اگرچه با سد 
بصیرت و نجابت ملت ما خصوصاً بانوان و دختران ما 
مواجه شده و مثل سایر عرصه ها سرخورده و بی حاصل 

شکست مفتضحانه ای را تجربه کردند.
حاج علی اکبری بیان کرد: در فتنه ی ســال گذشته، 
هدف شان ترویج بی حیای و بی عفتی در جامعه بود. 
در ایــن ماجرا جمعی فریب خوردنــد و این جمعی 
که حجاب شــان را کاهش داده و یا برخی رفتارهای 
نامطلوب را در محیط های اجتماعی پیش گرفتند، باید 
آگاه سازی بشوند و به تعبیر شهید حاج قاسم سلیمانی 
که می فرمودند »این ها بچه های ما هستند« اگر چه 
گرفتار فریب دشمن شده باشــند و مجموعه های 
فرهنگی و علمی با مواجهه عاطفی و پرجاذبه آنان را 

بیدار و راهنمایی کند.

نرخنامه گردشگری اعلام شدغربالگری ۲۷ میلیون ایرانی در پویش ملی سلامت

همگان وارد عرصه انتخابات بشوند
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وزیر کار خبر داد:
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سرمقاله

سیاست درست در 
صادرات و ارزآوری

ایران به لحــاظ جغرافیایی 
موقعیــت ممتــازی در 
جهان دارد بــه گونه ای که 
می توان گفت ما در چهارراه 
بین المللی قرار داریم.  درواقع مرکز مبادلات بین 
شرق و غرب کره زمین، بین شــرق آسیا و غرب 
آسیا بین آســیا و اروپا هســتیم. اگر ایران محور 
تبادل کالاها باشد با توجه به اینکه عمدتا هزینه 
تمام شــده مبادلات از طریق راه آهن تا یک سوم 
حمل و نقل دریایی است اگر مسیر ریلی را توسعه 
دهیم در این موضوع منافع مهمی کسب می کنیم. 
دولت سیزدهم مستقر، مستحکم و با اراده است که 

تبدیل به قدرت...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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گرانفروشی اینترنت را به 195 اعلام کنید

هیچ بسته اینترنتی 
حذف نشده است

رییس صندوق نوآوری خبر داد؛

ایجاد ابر دانش بنیان ها برای تحرک اقتصادی
صفحه4

صفحه3

آغاز  صادرات  ریالی 
طرح   ریال   برون   مرزی   در   حال   بررسی   است

معاون وزیر ارتباطات اعلام کرد: طبق بررسی  مجدد 
همکارانم در سازمان، هیچ بسته ای )اعم از بسته های 
عادی، شبانه و...( که تا روز پنجشنبه در اختیار مردم 
بوده حذف نشده و تنها ۳۴ درصد افزایش یافته است. 
پایان هفته گذشته بود که در نهایت پس از چندین 
سال تکلیف تعرفه بســته های اینترنتی مشخص 
شد. درواقع پس از جلســه اپراتورها در رگولاتوری 
و پذیرش تعهدات مرتبط با افزایش کیفیت شبکه 
توسط آن ها مقرر شد که تعرفه اینترنت اپراتورهای 
ارتباطی حدود ۳۰ درصد افزایش یابد. اما به دنبال 
انتشار برخی خبرها مبنی بر افزایش چند برابری و 
اعلام برخی کابران که تعدادی از بسته های اینترنتی 
حذف شدند از سوی رگولاتوری اعلام شد هیچ بسته 
موجودی مجوز حذف شدن ندارد و حداکثر افزایش 
قیمت این بسته ها حدود ۳۰ درصد است. موضوعی 
که امیر محمدزاده لاجوردی- رئیس سازمان تنطیم 
مقررات و ارتباطات رادیویی پس از این موضوع به 
آن اشاره و تأکید کرد هیچکدام از بسته هایی که تا 
دیروز در دسترس کاربران بوده، نباید حذف شوند و 
بیش از ۳۴ درصد هم افزایش قیمت نخواهند داشت 
و با اپراتورهایی که از این دو اصل تخطی کنند حتما 
برخورد قانونی خواهد شــد. حال بــه تازگی وی با 
انتشار پستی در یک شبکه اجتماعی داخلی اظهار 
کرد: طبق بررسی  مجدد همکارانم در سازمان، هیچ 
بسته ای )اعم از بسته های عادی، شبانه و...( که تا روز 
پنجشنبه در اختیار مردم بوده حذف نشده و تنها 
۳۴ درصد افزایش یافته است. وی افزود: همچنین ۷ 
بسته ی جدید ۹۰ روزه، ۱۲۰ روزه و ۱۸۰ روزه توسط 
اپراتورها معرفی شده است و ۱۹۵ شماره دریافت 
شکایات مردمی است. گفتنی است محمد احسان 
خرامید- مشاور وزیر ارتباطات و رئیس مرکز اطلاع 
رســانی و روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات هم از کاربران...

آگهی مزایده فروش 
کود گاوی لجن

شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد شیر در نظر دارد موجودی کود گاوی لجن خود به شرح ذیل را از طریق برگزاری مزایده عمومی به فروش برساند؛ لذا از کلیه 
خریداران واجدشرایط دعوت به عمل می آید قیمت پیشنهادی خود را به ازای هر کیلوگرم اعلام و به همراه مدارک ذیل حداکثر تا تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۵ در پاکت دربسته 

به آدرس استان البرز، شهرستان نظرآباد، جاده نجم آباد، بعد از روستای نجم آباد، نرسیده به شهرک کوروش، با کدپستی ۳۳۳۴۱۱۹۱6۲ ارسال نمایند.
۱- کود گاوی لجن با رطوبت 6۰ درصد به مقدار 6 هزار تن )روزانه ۱۵۰ تن(

شرایط مزایده:
۱- مدارک لازم که در ذیل اشاره گردیده می بایست به صورت تکمیل به شرکت ارائه گردد؛

۲- بازگشایی پاکات توسط کمیسیون معاملات شرکت مزایده گزار و بدون حضور شرکت کنندگان صورت خواهد پذیرفت؛
۳- شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد شیر در رد یا قبول تمامی پیشنهادها مختار می باشد؛

۴- برنده مزایده می بایست روزانه نسبت به خروج کود از شرکت اقدام نماید؛
۵- تأمین و به کارگیری کلیه ماشین آلات جمع آوری کود شامل تراکتور، لودر، کامیون حمل کود و... به همراه رانندگان واجدشرایط و سایر کارگران به عهده خریدار می باشد؛

6- واریز نقدی مبلغ ۲.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال به شماره حساب ۲۷۱۱۵۵۰6۹ نزد بانک تجارت شعبه نظرآباد به نام شرکت کشاورزی و دامپروری ملارد 
شیر و یا تسلیم یک فقره چک ثبت شده صیادی به مبلغ یادشده در وجه شرکت ملارد شیر و از نوشتن بابت تضمین در متن چک خودداری گردد.

توضیحات:
شرکت برای خشک کردن کود لجن و دپوی آن محلی به درخواست برنده مزایده و پرداخت هزینه اجاره، محلی به وسعت ۲۰ هکتار در اختیار برنده مزایده 
قرار می دهد که مبلغ اجاره هر هکتار زمین به مبلغ ۱۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال در سال می باشد که در این صورت قیمت اعلامی از طرف خریدار می بایست 

با احتساب اجاره زمین اعلام گردد.
مدارک لازم برای شرکت در مزایده:

۱- اعلام رسمی قیمت پیشنهادی برای هر کیلوگرم از طرف خریدار؛
۲- شماره تماس ثابت و همراه؛

۳- کپی کارت ملی؛
۴- ارائه اصل فیش وجه واریزی و یا تسلیم چک ضمانت )اشاره شده در بند 6 شرایط مزایده(؛

۵- اعلام مدت زمان بازپرداخت که در تعیین برنده حائز اهمیت است.
•  در ضمن جهت اطلاع بیشتر با تلفن ۴۵۳۱۳۴۷۰-۰۲6 داخلی ۱۲۰ و ۱۲۲ تماس حاصل فرمایید و در صورت نیاز به بازدید به محل شرکت به نشانی 

فوق الذکر مراجعه نمایید.
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اقتصاد2
ایران

واردات ۱۰.۵میلیــون موبایل 
به ارزش ۲.۲میلیارد دلار

رئیس کل گمرک ایران گفت: در ۹ماهه سال جاری 
۱۰میلیون و ۵۴۵هزار و ۵۲۸ دستگاه گوشی تلفن 
همراه به دو شــیوه تجاری و مسافری وارد کشور 
شده است. رئیس کل گمرک ایران گفت: در ۹ماهه 
سال جاری ۱۰میلیون و ۵۴۵هزار و ۵۲۸ دستگاه 
گوشی تلفن همراه به دو شیوه تجاری و مسافری 

وارد کشور شده است.
محمد رضوانی فر معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل 
گمرک ایران افزود: ارزش این تعداد گوشی تلفن 
همراه ۲ میلیارد و ۲37 میلیون و 7۵۵ هزار دلار 

بوده است.
رئیس کل گمرک ایــران در خصــوص واردات 
گوشی تلفن همراه به تفکیک تجاری و مسافری در 
۹ماهه امسال می افزاید: در این مدت ۱۰ میلیون 
و ۱7۹ هزار و ۸6۰ دســتگاه به ارزش ۲ میلیارد و 
۲۵ میلیون و ۲6۲ هزار دلار به شیوه تجاری و 36۵ 
هزار و 66۸ دستگاه به ارزش ۲۱۲ میلیون و ۴۹3 

هزار دلار به شیوه مسافری وارد گردید.
شایان ذکر است، آمار واردات گوشی تلفن همراه 
در این مدت ذیل کدهای شماره ۸۵۱7۱۲۱۰ و 
۸۵۱7۱3۹۰ به شرح گوشــی های تلفن همراه 
هوشــمند و کدهــای شــماره ۸۵۱7۱۲۲۰ و 
۸۵۱7۱۴۲۰ به شرح گوشی تلفن همراه با صفحه 

کلید غیرلمسی می باشد.

صدور روزانه بیش از ۶ میلیون 
صورتحساب در سامانه مودیان 
رئیس مرکز تنظیم مقررات پایانه های فروشگاهی و 
سامانه مؤدیان سازمان امور مالیاتی گفت: از ابتدای 
سال ۱۴۰۲ تا به این لحظه بالغ بر 6۱۹ میلیون و 
3۰۵ هزار و ۵۵۵ صورتحساب دریافت کردیم که 
3۸ میلیون و 3۸۸ هزار و 7۵۲ صورتحساب مربوط 

به اول دیماه تاکنون است.
به گزارش تسنیم، مهدی موحدی بکنظر افزود: 
با توجه به الزام قانون تســهیل تکالیف مودیان 
جهت اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه 
مؤدیان، اجرای قانون از تاریخ اول مهرماه ســال 
۱۴۰۲ برای اشخاص حقوقی و از اول دیماه امسال 
برای اشخاص حقیقی لازم الاجراست. تا به امروز 
تعداد کل مودیانی که ارسال صورتحساب موفق 
الکترونیکی داشتند عددی بالغ بر 7۴ هزار و ۴۴۸ 
مودی است که این مودیان شامل اشخاص حقوقی 
اعم از بورسی و فرابورســی و دولتی و همچنین 

اشخاص حقیقی است.
سخنگوی سازمان امور مالیاتی ادامه داد: در این 
میان تعداد مودیان بورســی و فرابورسی، ۴۸۹ 
شرکت بوده است و تا به این لحظه تعداد ۹6 شرکت 
دولتی ارسال موفق صورتحســاب الکترونیکی 
داشــته اند. وی تصریح کرد: به طــور کلی 3۲۱ 
شرکت دولتی داریم که تعداد شرکت های دولتی 
فعال ۲۵۴ شــرکت اســت که از این تعداد ۲۰۰ 
شرکت، شناسه فعال دریافت کردند و حدود ۹6 
شرکت موفق به ارسال صورتحساب الکترونیک 

شده اند.
موحدی بکنظر خاطرنشــان کرد: از ابتدای سال 
۱۴۰۲ تا به این لحظه بالغ بر 6۱۹ میلیون و 3۰۵ 
هزار و ۵۵۵ صورتحساب دریافت کردیم که 3۸ 
میلیون و 3۸۸ هزار و 7۵۲ صورتحساب مربوط 
به اول دیماه تاکنون اســت. رئیس مرکز تنظیم 
مقررات نظام پایانه های فروشــگاهی و ســامانه 
مؤدیان افــزود: از اول دیماه تاکنون روزانه بالغ بر 
6 میلیون صورتحساب دریافت شده است که این 
تعداد، عدد قابل توجهی است و منتظر هستیم تا در 

روز های آتی این اعداد رشد بیشتری داشته باشد.
موحدی بکنظر ادامه داد: آمار تفکیک اشخاص 
حقیقی و اشخاص حقوقی از ابتدای دیماه تاکنون 
نیز به زودی اعلام می شود. وی در مورد شرکت های 
متصل نشده به ســامانه به خصوص شرکت های 
ذیــل وزارت خانه ها هــم گفت: مــا معتقدیم 
شرکت های دولتی فرقی با سایر شرکت ها ندارند 
و بایســتی در صورت ارائه کالا هــا و خدمات، به 
ارسال صورتحســاب های الکترونیکی بپردازند و 
الا مشــمول جرایم در نظر گرفته شده در قانون 

خواهند شد.
قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان در 
سال ۹۸ با هدف شفافیت اقتصادی و جلوگیری 
از فرار مالیاتی به تصویب رسید، اما تا سال ۱۴۰۰ 
هنوز برخی بندهایش اجرایی نشده بود. از سال 
۱۴۰۰ اجرای تکالیف مربوط به اتصال همه فعالان 
اقتصادی به پرونده مالیاتی و راه اندازی ســامانه 
مودیان در دســتور کار قرار گرفت. بر اساس این 
قانون همه مودیان باید با اتصال به سامانه مودیان 
نسبت به صدور صورت حساب الکترونیک اقدام 
کنند در غیر این صورت مشمول جریمه می شوند.

خبر

معاون اشتغال وزارت کار 
از طراحی و ایجاد فروشگاه 
های مجــازی مشــاغل 
خانگی خبــر داد و گفت: 
برنامه مهم امســال ما در 
این حوزه توسعه بازار این مشاغل است و تمام تلاش 
دبیرخانه بر فروش و عرضــه محصولات خانگی و 
ایجاد ســکو های فروش مجازی و تامین بازار های 
فصلی است. به گزارش تســنیم، یکی از مشکلات 
در مسیرمشــاغل خانگی بحث فــروش و عرضه 
محصولات تولید شــده از سوی شــاغلان در این 

عرصه است. 
محمود کریمی بیرانوند,  معاون توسعه کارآفرینی 
و اشــتغال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی انعقاد 
تفاهم نامه همکاری با بانک هــای »رفاه کارگران« 
و »مهــر ایــران« در راســتای طراحــی پلتفرم 
فــروش و خرید تضمینــی محصــولات تولیدی 
را یکی از اقدامات شــاخص دولت ســیزدهم در 
حوزه مشــاغل خانگی خواند و ادامــه داد: انعقاد 
تفاهم نامه همکاری فی مابیــن وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، شورای فرهنگی عمومی و کارگروه 
ســاماندهی مُد و لباس، همکاری و مشــارکت در 

زمینــه ســاماندهی و همیاری کســب و کارهای 
خانگی حوزه مد و لباس و راهبری ایجاد و توسعه 
 برند مشــاغل خانگی از دیگر اقدامات انجام شــده 

است.
کریمی بیرانوند همچنین در بیــان اقدامات انجام 
شده برای توســعه مشــاغل خانگی افزود: تهیه، 

تدوین و ابلاغ دستورالعمل اجرایی برنامه های ایجاد 
۱۰۰هزار فرصت شغلی در حوزه مشاغل خانگی در 
ســال ۱۴۰۱، انعقاد تفاهم نامه دوجانبه به صورت 
جداگانه بــا بانک های عامل)توســعه تعاون، رفاه 
کارگران، کشاورزی و پست بانک( از جمله اقدامات 

در این حوزه است.

وی مانع زدایی و تسهیل گری در صدور مجوزهای 
مشــاغل خانگی، توســعه و افزایش رشــته های 
مشاغل خانگی به تعداد 6۲۲رشته شغلی و تشکیل 
تعاونی های تأمین نیاز مشاغل خانگی در ۲۰استان 
را از دیگر اقدامات انجام شــده در دولت سیزدهم 

بیان کرد.
کریمی بیرانوند با اشــاره به دیگر اقدامات شاخص 
مشــاغل خانگی اظهار کرد: اعطــای اینماد)نماد 
اعتمــاد الکترونیک( به دارندگان مجوز مشــاغل 
خانگی، ایجاد و راه اندازی ۵۱۲نمایشــگاه و بازار 
عرضه و فروش محصولات مشاغل خانگی در کشور 
و ایجاد بیش از 7۰۰شبکه و زنجیره تأمین از جمله 

این اقدامات است.
وی همچنین از کسب رتبه اوّل صدور مجوزها در 
بین دســتگاه های اجرایی خبر داد و خاطرنشــان 
کرد: تهیــه، تدوین و ابلاغ دســتورالعمل اجرایی 
برنامه های هدف گذاری ایجــاد ۱۵۰هزار فرصت 
شغلی در حوزه مشاغل خانگی در سال ۱۴۰۲، تهیه 
و تدوین »دستورالعمل نظارت بر مشاغل خانگی با 
همکاری دستگاه های اجرایی ذی ربط« با رویکرد 
تقویت نظارت های پسینی، ایجاد و تشکیل اتحادیه 
کشــوری تعاونی های تأمین  نیاز، طراحی و ایجاد 
اپلیکیشن و فروشگاه های مجازی مشاغل خانگی 

از دیگر اقدامات انجام شده است.

فروشگاه های مجازی مشاغل خانگی طراحی و ایجاد شد

ایجاد سکو های فروش مجازی مشاغل خانگی 

وزیر کار خبر داد:
ایجاد ۹۷۰ هزار شغل در ۹ ماه

وزیرکار با اشاره به اینکه ۹۰درصد تعهد ایجاد 
اشــتغال در ســال جاری محقق شده است 
گفت:مطابق ســامانه رصد تا به امروز بیش از 
۹7۰ هزار فرصت شغلی در کشور ایجاد شده 
است. مطابق آمار ارائه شده تعهد ایجاد اشتغال 
برای سال جاری یک میلیون و ۸۸هزار شغل 
است که مطابق آمار ارائه شده از سوی معاون 
اشتغال وزارت کار از بین ۹37هزارشغل ثبت 
شده در ســامانه رصد, حدود 67۴هزارشغل 
به صورت دقیق صحت ســنجی شده اند و از 
تعهدات امســال به صورت قطعی انجام شده 

است.
ســید صولت مرتضــوی, وزیــرکار درباره 
جزئیات آمار اشــتغالزایی می گوید: طراحی 
و راه انــدازی ســامانه های جامــع اطلاعات 
بازار کار در آینده نزدیــک بخش عمده ای از 
 نیازهای داده محور اشــتغال کشور را مرتفع 

خواهد کرد.
وی افزود: با داشــتن اطلاعات جامع و دقیق 
می توان بــه برنامه ریزی مناســب و نظارت 
دقیــق و اثرگذار در حوزه اشــتغال کشــور 
دســت پیدا کرد. با گذشــت۹ ماه از ســال 
۱۴۰۲میزان ایجاد اشــتغال روند مناســبی 
را طی می کند و تا امروز بیــش از ۹7۰هزار 
 فرصــت شــغلی در کشــور ایجــاد شــده

 است.
وی تأکید کرد: در حال حاضر نزدیک به ۹۰ 
درصد از تعهد ایجاد اشغال سالانه یک میلیون 
نفر دولت ســیزدهم در ســال ۱۴۰۲محقق 

شده است. 
وزیر کار از صحت ســنجی 7۱درصدی ایجاد 
اشتغال براساس سامانه رصد اشتغال خبر داد 
و گفت: همه مدیران کل استانی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و دستگاه اجرایی اشتغال آفرین 
 در جذب تسهیلات تبصره ۱۸اهتمام ویژه ای

 انجام دهند.

افزایش نرخ سود بین بانکی 
نرخ ســود بین بانکی در هفتــه منتهی به 6 
آذرماه با افزایش نســبت به هفته قبل از آن 
بــه ۲3.۵۹ درصد رســید. تازه ترین گزارش 
از تغییرات ســود بین بانکی نشــان میدهد 
که نــرخ ســود بین بانکــی برای ســومین 
هفتــه متوالی بــا افزایش همراه شــده و در 
 پایــان هفتــه گذشــته بــه ۲3,۵۹ درصد 

رسیده است. 
این نرخ در هفتــه  منتهی بــه ۲۹ آذرماه با 
افزایش نســبت به هفته قبــل از آن ۲3,۵۵ 
درصد بود. بیشترین نرخ بهره امسال مربوط 
به ۸ مهرماه اســت که به نرخ ۲3,۸۰ درصد 
رســیده بود. نرخ بهره بین بانکــی در پایان 
هفته منتهــی به ۵ مهر ماه با رکوردشــکنی 
 ۱۰ ســال بــه ۲3,۸۰ درصــد افزایــش

 یافت.
روند صعودی نرخ بهــره بین بانکی از بهمن 
ماه ســال گذشــته آغاز شــده بود؛ از هفته 
منتهی بــه 3۰ آذرماه، نرخ ســود بین بانکی 
وارد کانال ۲۱درصدی شده و تا هفته منتهی 
به ۱۹ بهمن ماه در همین کانال در نوســان 
بود ولــی از ۲6 بهمــن ماه این نــرخ رکورد 
جدیــدی در کانــال ۲۲درصدی بــه ثبت 
 رســاند و حالا این نرخ در کانال ۲3 درصدی

 در نوسان است.
 نرخ ســود بین بانکــی در هفتــه منتهی به 
۲۲ آذرمــاه بــا افزایــش جزئی نســبت به 
هفته قبــل از آن به ۲3,۴۴ درصد رســیده 
بود. این نرخ در هفته منتهــی به ۱۵ آذرماه 
به ۲3,۴3 درصــد و در هفتــه منتهی به ۸ 
آذرماه با کاهــش 6 صدم درصدی نســبت 
 بــه هفتــه قبــل از آن بــه ۲3,۵۴ درصد 

رسیده بود.
ضمن اینکه این نــرخ در هفته منتهی به اول 
آذرماه با کاهش 3 صدم درصدی نســبت به 
هفته قبــل از آن به ۲3,6 درصــد و در هفته 
منتهی ۲۴ آبان ماه با افزایش 7 صدم درصدی 
نســبت به هفته قبل از آن به ۲3,63 درصد 

رسیده بود. 
همچنین نرخ ســود بیــن بانکــی در هفته 
منتهی به ۱7 آبان مــاه ۲3,۵6 درصد، هفته 
منتهی بــه ۱۰ آبــان ۲3,6 درصــد، هفته 
منتهی بــه 3 آبــان ۲3,7۱ درصــد و هفته 
پایانی مهــر مــاه ۲3,7۱ درصد بــود، این 
نرخ در هفته منتهی بــه ۱۹ مهرماه ۲3,76 
 درصد و هفتــه پیــش از آن ۲3,7۵ درصد 

بوده است.
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وزارت صمت وعده تولید ۱.6 تا ۱.7 میلیون خودرو 
تا پایان سال ۱۴۰۲ را داده بود اما بررسی ها نشان 
می دهد که تولید خودرو حدود ۲3 درصد از برنامه 

ها و اهداف عقب مانده است.
به گزارش مهر، یکی از عمده مشــکلات صنعت 
خودروسازی کشور که گریبان مصرف کنندگان 
را نیز گرفته است مربوط به عدم تناسب بین تولید 
و تقاضا می شود. متأسفانه طی سالیان اخیر تولید 
خودرو بنا به دلایلی همچون تحریم، شیوع کرونا، 
ناکارآمدی مدیران، پایین بودن بهره وری و… به 
یک دوم ظرفیت خود رســید و تقاضاهای واقعی 
بدون پاسخ رها شد؛ تا جایی که امروز شاهد جولان 
دلالان و سوداگران در بازار خودرو و پیشی گرفتن 

تقاضای کاذب از تقاضای واقعی هستیم.
مدیران صنعتی دولت سیزدهم از روز نخست وعده 
افزایش تولید خودرو و نزدیک شدن به ظرفیت های 
اسمی را دادند؛ بر همین اســاس نیز سال گذشته 
شاهد بودیم که تولید خودرو به یک میلیون و 3۴۸ 
هزار دستگاه رسید که ســهم سواری ها حدود یک 
میلیون و ۱۸۰ هزار دستگاه بود. البته وعده ای که 
برای سال ۱۴۰۱ داده شده بود تولید یک میلیون و 

6۰۰ هزار دستگاه بود که تقریباً بیش از ۲۵۰ هزار 
دستگاه کمتر از هدف گذاری ها محقق شد.

با ورود به سال ۱۴۰۲ مدیران صنعتی دولت وعده 
تولید یک میلیون و 6۰۰ هزار تــا یک میلیون و 
7۰۰ هزار دســتگاه خودرو را تا پایان سال دادند. 
وعده ای که در صورت تحقق می توانســت بخش 
بزرگی از تقاضای انباشت شــده و واقعی را پاسخ 
دهد و به عنوان یک اهــرم جدی در کاهش دلال 
بازی ها در بازار خودرو و کم شدن گپ قیمتی بین 
بازار و کارخانه نقش ایفا کنــد. در این بین برای 
دستیابی به هدف پیش بینی شده خودروسازان 
باید هر ماه حدود ۱۴۲ هزار دستگاه خودرو تولید 
کنند اما با این حال بر اساس گزارشی که از سوی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت منتشر شده تولید 
انواع خودرو طی ۹ ماهه امسال به ۹۸۹ هزار و ۹۱3 
دستگاه رسیده اســت؛ یعنی به صورت میانگین 
ماهانه کمتر از ۱۱۰ هزار دســتگاه خودرو تولید 
شده است. بنابراین تولید خودرو تقریباً ۲3 درصد 

نسبت به برنامه های پیش بینی شده عقب است.
از سویی دیگر نیز تولید خودرو در آذر ماه کمتر از 
آذر و آبان پارسال بوده است؛ در این ماه ۱۰۱ هزار 

و ۲3۰ دستگاه خودرو تولید شده در حالی که در 
آبان و آذر پارســال به ترتیب ۱۰۵ هزار و ۵۰۰ و 

۱۱۰ هزار و ۴7۲ دستگاه خودرو تولید شده بود.
به این ترتیــب در مجموع تا پایــان آذر ماه ۹۸۹ 
میلیون و ۹۱3 هزار دستگاه خودرو تولید شده که 
اگر قرار باشد برنامه تولید یک میلیون و 7۰۰ هزار 
دستگاهی محقق شود یعنی باید طی سه ماه مانده 
تا پایان ســال بیش از 7۰۰ هزار دستگاه خودرو 
تولید شود؛ به عبارت دیگر باید طی سه ماه پیش 
رو، ماهانه بیش از ۲36 هزار دستگاه خودرو تولید 
شود تا وعده وزارت صمت برای تحقق تولید ۱.7 

میلیون خودرو رنگ واقعیت بگیرد.
این در حالیست که طی سال جاری هر ماه میانگین 
کمتر از ۱۱۰ هزار دستگاه خودرو تولید شده که اگر 
قرار باشد همین روال تا پایان سال تداوم داشته باشد 
به صورت تقریبی تا انتهای سال ۱۴۰۲ حدود یک 
میلیون و 3۲۰ هزار دستگاه خودرو تولید خواهد شد 
که یعنی 77.۵ درصد از برنامه مدنظر وزارت صمت 
محقق خواهد شــد که بیانگر عقب ماندگی حدود 

۲۲.۵ درصدی از برنامه است.
از سویی دیگر نیز اگر قرار بود وعده وزارت صمت 

برای تحقق تولید یک میلیون و 7۰۰ هزار دستگاه 
خودرو محقق شود تا پایان آذر ماه باید حدود یک 
میلیون و ۲۵۰ هزار دستگاه تولید می شد اما با این 
حال تولید خودرو تا پایان نهمین ماه سال کمتر 
از یک میلیون دستگاه بوده است. بنابراین تولید 
خودرو بر خلاف وعده هــای وزارت صمت پیش 
رفته و نتوانسته آرزوهای سیاست گذار را محقق 
کند و به جای تولید یک میلیــون و 7۰۰ هزار و 
حتی یک میلیون و 6۰۰ هزار تنها یک میلیون و 

3۲۰ هزار خودرو تولید خواهد شد.
البته ذکر این نکته نیز ضروری اســت که با وجود 
اینکه برنامه مدنظر وزارت صمت برای رشد تولید 
خودرو طی امسال محقق نشده، اما این نکته را نیز 
نباید فراموش کرد که به هرحال در مقایسه با سال 
گذشته، تولید رشــد ۱3 درصدی را به خود دیده 
است. بنابراین به نظر می رســد با توجه به تجربه 
امسال، بهتر است وزارت صمت برای سال آینده 
برنامه ای دقیق تر بچیند که مجبور به عقب نشینی 
از آن نشود؛ برنامه ای که منطبق با واقعیت ها باشد 
و آرزوهای سیاســت گذاران خودرویــی را در بر 

نداشته باشد.

تجارت ایران با منطقه آســیای مرکزی در ســال 
۲۰۲۲، با افزایش هشــت درصدی نسبت به سال 
قبل به حدود ۱.۵ میلیارد دلار رسید. ترکمنستان 
مهم ترین مقصد عمده صادراتی ایران در این منطقه 
بوده اســت. معاونت بررســی های اقتصــادی اتاق 
بازرگانی تهران در گزارشی تحت عنوان »مروری بر 
تجارت ایران آســیای مرکزی« روند تجارت ایران با 
کشورهای این منطقه شامل ازبکستان، تاجیکستان، 
 ترکمنستان، قزاقســتان و قرقیزســتان را بررسی 

کرده است.
آسیای مرکزی سرزمین پهناوری در قاره آسیا است 
که محصور در خشکی است و هیچ مرزی با آب های 
آزاد جهان ندارد. این منطقه به طور معمول دربرگیرنده 
کشورهای ازبکستان، تاجیکســتان، ترکمنستان، 
قزاقستان و قرقیزستان است. بر اساس این گزارش 
تجارت ایران با منطقه آسیای مرکزی طی سال های 
اخیر با نوساناتی همراه بوده است. تجارت ایران با این 
منطقه پس از کاهش در سال های ۲۰۱۹ و ۲۰۲۰، در 
سال ۲۰۲۱، پس از فروکش کردن همه گیری کووید 
-۱۹ روند صعودی خود را آغاز کرد و در سال ۲۰۲۲، 
با افزایش هشت درصدی نسبت به سال قبل به حدود 

۱.۵ میلیارد دلار رسید.
البته دلیل اصلی رشــد مذکور افزایش ۲6 درصدی 
واردات از این منطقه در مقابل افزایش سه درصدی 
صادرات بوده اســت. همچنین در میان کشورهای 
منطقه آسیای مرکزی، افزایش ۸۹ درصدی و ۱۰6 
درصدی واردات از دو کشور قزاقستان و تاجیکستان 

عامل اصلی افزایش واردات از این گروه کشــورها در 
سال ۲۰۲۲ بوده است.

با این حال تراز تجاری ایران با پنج کشــور منطقه 
آســیای مرکزی طی ســال های ۲۰۱۸ تا ۲۰۲۲ 
همواره به نفــع ایران مثبت بوده و در ســال ۲۰۲۱ 
به بیشــترین میزان خود طی مــدت مذکور )۸۲6 
میلیون دلار( رسیده اســت. در سال ۲۰۲۲ نیز تراز 
تجاری ایران با منطقه آســیای مرکزی حدود 3۰ 
 میلیــون دلار کاهش یافته و بــه 7۹6 میلیون دلار 

رسیده است.
همچنین در سال ۲۰۲۲ ترکمنســتان مهم ترین 
مقصد عمده صادراتی ایران در آسیای مرکزی بوده 
که 3۸ درصد از ارزش کل صادرات ایران به این منطقه 
را به خود اختصاص داده و ازبکستان نیز در مقام دوم 

قرار دارد.
با این حال، ســهم تجارت ایران با منطقه آســیای 
مرکزی از کل تجــارت ایران همچنان بســیار کم 
اســت و تنها یک درصد از کل ارزش تجارت ایران را 
تشکیل می دهد. همچنین در ســال ۲۰۲۲ از کل 
ارزش تجارت کالایی ایران به این منطقه، 77 درصد 
متعلق به صادرات، معــادل ۱.۱ میلیارد دلار، بوده و 
مابقی، معادل 33۹ میلیون دلار را واردات تشــکیل 
داده است. عمده کالاهای صادراتی ایران به منطقه 
آسیای مرکزی شامل میله های آهنی، پلی اتیلن و 
میوه های خشک است. از سوی دیگر، عمده کالاهای 
 وارداتی ایران از این منطقه شامل پنبه و مخلوط های 

گندم است.

وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه عملیات ساخت 
نهضت ملی مســکن از یک میلیون و ۹3۰ هزار واحد 
عبور کرد، گفت: اجرای این طرح شتاب بیشتری خواهد 
گرفت.  مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی  در جریان 
افتتاح واحدهای نهضت ملی مســکن استان یکی از 
مهم ترین پروژه های دولت در جریان سفرها و بازدیدها 
را افتتاح پروژه های نهضت ملی مســکن عنوان کرد و 
گفت: در سفرهای انجام شده و بازدیدها از پروژه های 
نهضت ملی مسکن که به شــکل منظم در حال انجام 
است، هم پروژه ها روند مناسبی در اجرا پیدا کرده است و 
هم واحدهای آغاز شده به تدریج در حال تکمیل هستند 
که در برنامه های متعدد تحویل متقاضیان خواهد شد. 
وزیر راه و شهرسازی با تأکید بر اینکه مجموع افتتاح در 
شــهرهای مختلف در ماه های آینده تسریع می شود، 
توضیح داد: امروز در استان، عملیات اجرایی و احداث 
۲۸ هزار واحد نهضت ملی مســکن آغاز شده است و 
افرادی که واجد شــرایط برای تأمین مسکن بودند با 
تأمین زمین مناسب در اردبیل به پروژه ها متصل شدند.
بذرپاش تأمین زمین در استان اردبیل را مناسب ارزیابی 
کرد و افزود: عملیات اجرایی ساخت مسکن در سایت 6۵۰ 
هکتاری که عملیات آماده سازی زمین آن اسفندماه سال 
گذشته آغاز شــده بود، در تیرماه امسال شروع شد. وی 
افزود: در این سایت مقرر شــده تا ۱۰ هزار واحد احداث 
شود که روند مناسبی یافته است و انتظار داریم تا با تسهیل 
گری های انجام شده سرعت تکمیل واحدها افزایش یابد 
و واحدها در زمان مقرر به متقاضیان تحویل شود. وزیر راه 
و شهرسازی توضیح داد: امروز در سفر به استان اردبیل، 

همچنین بهره برداری از 7۲۰ واحد مسکونی در سایت 
شهری با کارگزاری ستاد اجرایی فرمان امام)ره( انجام شد 
که این واحدها هم کیفیت خوبی دارد و هم مورد رضایت 
مردم بوده است. بذرپاش همچنین از بهره برداری از ۵۸۴۸ 
واحد روستایی در سطح استان اردبیل در جریان سفر امروز 
خبر داد و تصریح کرد: در برنامه است تا با تسریع در تکمیل 
واحدهای نهضت ملی مسکن، افرادی که سال ها در انتظار 
تأمین مسکن بودند واحدهای خود را در زمان تعیین شده، 

دریافت کنند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اینکه 
دولت تسهیلات مسکن را در مناطق شهری از 3۵۰ به 
۵۵۰ میلیون تومان و در مناطق روســتایی از ۲۰۰ به 
3۵۰ میلیون تومان افزایش داد، گفت: با تسهیل گری 
دولت در بخش تسهیلات، پیش بینی می شود ساخت 
و ساز و تولید مســکن به ویژه در نهضت ملی مسکن 
رشــد مناســبی یابد. بذرپاش تصریح کرد: با دستور 
رئیس جمهور، نرخ ســود تسهیلات مســکن از ۲3 
درصد به ۱۸ درصد کاهش یافت که هنوز این ســود 
نرخ تسهیلات برای مردم زیاد است. بنابراین در توافقی 
که با بانک مرکزی داشــتیم در تلاش هستیم تا نرخ 
سود تسهیلات کاهش یابد. وزیر راه و شهرسازی روند 
آماده سازی زمین را مناسب خواند و گفت: هم اکنون ۵3 
هزار هکتار زمین در قالب الحاق به محدوده های شهری 
در حال انجام است. در تلاش هستیم تا در قالب واگذاری 
زمین و ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن به شکل 
یک طبقه حیاط دار و مجتمع، به اهداف دولت در بخش 

مسکن دست یابیم.

شرکت فرابورس ایران با صدور اطلاعیه ای، اعلام کرد 
که عرضه سهام پرسپولیس و استقلال که پیش از این 
قرار بود در تاریخ ۱۲ دی برگزار شود، به دلیل واصل 

نشدن تقاضای خرید، به تاریخ ۲6 دی موکول شد.
به گزارش ایرنــا، در اطلاعیه فرابورس آمده اســت: 
عطف به نامه شماره ۲۲۵67 مورخ ۱۴۰۲٫۱۰٫۰۵ 
سازمان خصوصی ســازی و اطلاعیه شماره 6۰۱۹/
الف/۰۲ مورخ ۱۴۰۲٫۰۹٫۲۲ این شــرکت، تا تاریخ 

۱۴۰۲٫۱۰٫۰3 تقاضایی برای بررسی صلاحیت فنی 
و مدیریتی به سازمان خصوصی سازی واصل نشده 
اســت. لذا عرضه موضوع اطلاعیه مذکور در تاریخ 

۱۴۰۲٫۱۰٫۱۲ دارای موضوعیت نخواهد بود.
با توجه به این اطلاعیه، عرضه ســهام پرسپولیس 
و اســتقلال در تاریخ ۱۲ دی لغو و به تاریخ ۲6 دی 

موکول شد.
ســازمان خصوصی سازی حدود ســه هفته پیش 

با صدور اطلاعیه ای، از عرضه ســهام پرســپولیس 
و اســتقلال در تاریــخ ۱۲ دی خبــر داه بــود. بر 
اســاس اطلاعیه مذکــور، ارزش پایه ســهام قابل 
عرضه باشــگاه فرهنگی و ورزشــی پرســپولیس 
معــادل  ریــال،   ۲۱.۱6۱.۰۴7.۰۸6.۹۰۰
۵.36۲.6۵7.6۵۰ ســهم بــه صــورت بلوکی )۵۱ 
درصد(، با قیمت تابلــو فرابــورس »در روز عرضه 
معادل قیمــت پایانی روز قبل از عرضــه« به اضافه 

 ۱۱۰ درصد به شــرط آن که از مبلــغ 3.۹۴6 ریال 
کمتر نباشد.

همچنین ارزش پایه سهام قابل عرضه باشگاه فرهنگی 
و ورزشی استقلال ۱۸.۵۰۲.7۲۱.6۱3.۰۰۰ ریال، 
معادل ۵.۵۰3.۴۸6.۵۰۰ سهم به صورت بلوکی )۵۱ 
درصد(، با قیمت تابلو فرابورس »در روز عرضه معادل 
قیمت پایانی روز قبل از عرضه« به اضافه ۱۱۰ درصد 

به شرط آن که از مبلغ 3.36۲ ریال کمتر نباشد.

باید ماهانه ۱۴۲ هزار خودرو تولید می شد

عقب ماندگی ۲۳ درصدی تولید خودرو 

نرخ سود تسهیلات مسکن  باز هم کاهش می یابدتجارت ۱.۵ میلیارد دلاری با آسیای مرکزی

تعویق ۲هفته ای عرضه سهام سرخابی ها 
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تفاهم نامه سه جانبه میان یک بانک و دو سازمان دیگر 
برای پرداخت ۱۰ هزار فقره پرداخت تسهیلات ساخت 
نیروگاه از سوی یک بانک به خانواده های تحت پوشش 

نهادهای حمایتی مبادله شد.
به گزارش وزارت نیرو، در نشست شورای عالی راهبری 
اجرای طــرح نیروگاه های خورشــیدی حمایتی ۵ 
کیلوواتی که با حضور سید مرتضی بختیاری، رئیس 
کمیته امداد و نمایندگان دستگاه های ذیربط همچون 
بهزیستی و معاونت توسعه روستایی ریاست جمهوری 
در سالن شهید مطهری ســاتبا برگزار شد، آخرین 

اقدامات اجرایی طرح ســاخت سامانه خورشیدی ۵ 
کیلوواتی ویژه خانواده تحت پوشش نهادهای حمایتی، 
چالش ها و موانع پیش روی اجرای طرح با همکاری 

عوامل اجرای طرح بررسی شد.
در این نشست درباره نحوه تأمین منابع مالی این طرح 
تبادل نظر و مقرر شد، تفاهم نامه سه جانبه میان ساتبا، 
کمیته امداد و بانک رسالت، مبادله و در پی آن بانک 
رسالت متعهد شود در حدود ۱۰ هزار فقره تسهیلات 
به خانواده های مددجویان کمیته امداد برای ساخت 

نیروگاه های خورشیدی ۵ کیلوواتی اختصاص دهد.

جعفر محمدنژاد، مدیرکل دفتر توسعه سامانه های 
مقیــاس کوچک، گفت: تمــام نهادهــای ذیربط و 
شرکت های توزیع برق در سراسر کشــور به عنوان 
ناظر این طرح تلاش خواهند کرد مددجویان را پس 
از ثبت نام و تأیید صلاحیت های فنی برای ســاخت 
نیروگاه های خورشیدی به بانک ها معرفی کنند. با توجه 
به اینکه این طرح مصوبه معاونت اول ریاست جمهوری 
است در ارســال پرونده های ارجاعی برای پرداخت 
 تسهیلات به بانک با ابلاغ معاونت اول ریاست جمهوری

 تسریع می شود.

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی گفت: حدود 
۸۰۰ تا ۸۳۰ میلیون مترمکعب در روز گاز به شبکه 
سراسری برای مصرف تزریق می شود که پتروشیمی 

ها کمتر از ۱۰درصد از این رقم را مصرف می کنند.
مرتضــی شــاهمیرزایی، مدیرعامل شــرکت ملی 
صنایع پتروشیمی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری تسنیم اظهار داشت: مصرف گاز واحدهای 
پتروشیمی در بیشترین حالت به حدود ۸۰ میلیون 
مترمکعب در روز می رسد که حدود نیمی از آن برای 

خوراک و نیمی دیگر برای سوخت مصرف می شود.

وی افزود: صنعت پتروشیمی با مصرف حدود ۱۰درصد 
گاز کشــور، ارزآوری قابل توجه و توســعه اقتصادی 
مولدی را برای کشــور به دنبــال دارد، در حالی که 
بیشتر گاز مصرفی در بخش های غیرمولد و به صورت 

غیربهینه مصرف می شود.
معاون وزیر نفت تصریح کرد: هرچه از مصرف گاز در 
بخش های غیرمولد با بهینه ســازی مصرف و پیاده 
سازی اصول صحیح مصرفی، بکاهیم وگاز را به بخش 
های مولد چون پتروشیمی ها و صنایع دیگر اختصاص 
دهیم، در جهت افزایش رونق اقتصادی، اشتغالزایی و 

درآمدزایی بیشتر برای کشــور حرکت کرده ایم. وی 
ادامه داد: نیروگاه ها نیز سهم قابل توجهی از مصرف 
گاز کشور را به خود اختصاص می دهند، در روزهای 
گرم سال این رقم به ۳۰۰ میلیون مترمکعب در روز هم 
می رسد و در روزهای سرد سال که به علت ناترازی در 
گاز، بخشی از مصرف سوخت نیروگاه ها با سوخت مایع 
جایگزین می شود، باز هم مصرف گاز نیروگاه ها از کل 
گاز مصرفی در صنعت پتروشیمی بیشتر است؛ از اینرو 
ضرورت افزایش راندمان نیروگاه ها، یک امر اجتناب 

ناپذیر برای کشور است.

مصرف کمتر از ۱۰درصد گاز در پتروشیمی هاپرداخت ۱۰ هزار فقره تسهیلات ایجاد نیروگاه های خورشیدی
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وزیرکار با اشــاره به اینکه ۹۰درصد تعهد ایجاد 
اشــتغال در ســال جاری محقق شــده است 
گفت:مطابق سامانه رصد تا به امروز بیش از ۹۷۰ 

هزار فرصت شغلی در کشور ایجاد شده است.
مطابق آمار ارائه شــده تعهد ایجاد اشتغال برای 
ســال جاری یک میلیون و ۸۸ هزار شغل است 
که مطابق آمار ارائه شده از سوی معاون اشتغال 
وزارت کار از بین ۹۳۷ هزارشــغل ثبت شده در 
ســامانه رصد, حدود 6۷4هزارشغل به صورت 
دقیق صحت سنجی شده اند و از تعهدات امسال 

به صورت قطعی انجام شده است.
ســید صولت مرتضوی, وزیرکار درباره جزئیات 
آمار اشــتغالزایی می گوید: طراحی و راه اندازی 
ســامانه های جامع اطلاعات بازار کار در آینده 
نزدیک بخش عمده ای از نیازهــای داده محور 

اشتغال کشور را مرتفع خواهد کرد.

وی افزود: با داشــتن اطلاعات جامــع و دقیق 
می توان به برنامه ریزی مناســب و نظارت دقیق 
و اثرگذار در حوزه اشــتغال کشــور دست پیدا 
کرد. با گذشت۹ ماه از سال ۱4۰2میزان ایجاد 
اشتغال روند مناســبی را طی می کند و تا امروز 
بیش از ۹۷۰هزار فرصت شغلی در کشور ایجاد 

شده است.
وی تأکید کــرد: در حال حاضــر نزدیک به ۹۰ 
درصد از تعهد ایجاد اشغال سالانه یک میلیون 
نفر دولت ســیزدهم در سال ۱4۰2محقق شده 
اســت. وزیر کار از صحت ســنجی ۷۱درصدی 
ایجاد اشتغال براساس سامانه رصد اشتغال خبر 
داد و گفت: همه مدیران کل استانی تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و دســتگاه اجرایی اشتغال آفرین 
در جذب تســهیلات تبصره ۱۸اهتمام ویژه ای 

انجام دهند.

مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران کشــور گفت: 
پیش بینی می شود ســال آینده ۱۱میلیون تن 
گندم خرید تضمینی شــود که بــه 2۱۰ همت 
اعتبار نیــاز دارد این در حالی اســت که هنوز 
نرخ خرید تضمینی اعلام رســمی نشده است. 
با گذشــت بیش از ۳ ماه از سال زراعی ۱4۰۳-

۱4۰2 )مهر ماه( همچنان قیمت خرید تضمینی 
گندم از ســوی رئیس شــورای قیمت گذاری 
محصولات اساســی کشــاورزی اعلام رسمی 
نشده است. به گفته اعضای این شورا نرخ خرید 
تضمینی هر کیلو گندم ۱۹.۵ هزار تومان تصویب 
شده که باید از سوی وزیر جهاد کشاورزی ابلاغ 
شود. علی قلی ایمانی، مدیرعامل بنیاد ملی گندم 
کاران کشــور درباره چرایی عدم اعلام رسمی 
قیمت خرید تضمینی گندم به مهر گفت: دولت 
در تلاش است تا اعتبارات لازم برای خرید سال 

آینده را از محلی تأمین کند تا مشکلات امسال 
تکرار نشود.

وی افزود: پیش بینی می شــود در سال زراعی 
۱4۰۳-۱4۰2، ۱۱ میلیــون تــن گندم خرید 
تضمینی شــود که اعتبارات مورد نیاز آن 2۱۰ 
هزار میلیارد تومان )همت( می شــود که رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه در حال پیگیری برای 
تأمین اعتبــارات مورد نیاز در بودجه ســنواتی 

کشور است.
ایمانی با بیان اینکه یکــی از راهکارها برای رفع 
مشکلات مالی این است که دولت فقط مبادرت 
به خرید نیازمندی خبازی هــا کند، گفت: آمار 
گندم مورد نیاز آرد بــرای خبازی ها حدود ۸.۵ 
میلیون تن در سال است. این عدد از سوی دولت 
خریداری شود و باقی گندم از سوی صنایع غذایی 

با قیمت تضمینی از کشاورزان خریداری شود.

مدیرعامل آبفای اســتان گفت: این طرح الزام 
قانونی دارد و شــامل مشــترکانی می شود که 
بیشتر از دوبرابر الگو آب مصرف می کنند. محسن 
اردکانی مدیرعامل آبفای استان گفت: این طرح 
الزام قانونی دارد و شامل مشترکانی می شود که 

بیشتر از دوبرابر الگو آب مصرف می کنند.
به گفتــه مدیرعامــل آبفــای اســتان تهران 
خانوارهایی که تا الگوی ماهانه آب مصرف کنند 
»خوش مصرف«، آن دسته از مشترکان که بین 
۱2 تا 24 مترمکعب یعنی تا دو برابر الگو مصرف 
کنند، »پرمصرف« و مشــترکانی که بیش از دو 

برابر الگو مصرف کنند »بدمصرف« هستند.
اردکانی ادامه داد: مشترکان بدمصرف در مرحله 
اول این طــرح با اخطار، در مرحلــه دوم با قطع 
موقت آب و در مرحله سوم با محدودیت بیشتر 
مواجه خواهند شد و با اداراتی که مصارف بیشتر 

از حد مجاز دارند با اســتناد به مصوبه شــورای 
مدیریت بحران استانداری برخورد قاطع انجام 

می شود.
وی در تشــریح وضعیت منابع آبی استان تهران 
پس از پاییــز بی  بارش امســال گفت: علی رغم 
پیش بینی های سازمان هواشناسی، بارندگی های 
پاییز امسال ۵۵ درصد نسبت به میانگین نرمال 
کاهش داشته اســت و در چنین شرایطی برای 
تأمین آب استان تهران، مؤثرترین راه مدیریت 

تقاضا و مدیریت مصرف است.
مدیرعامل آبفای اســتان تهــران ضمن دعوت 
شــهروندان تهرانی به مشــارکت در مدیریت 
مصرف آب، از شهروندان استان تهران درخواست 
کرد تا بــا کاهش ۱۰ درصدی مصــارف خود و 
پرهیز از مصارف غیرضروری این شــرکت را در 

تأمین پایدار آب استان تهران یاری کنند.

کشاورزی قراردادی در تمامی کشورها در حال اجراست چراکه این موضوع به 
سبب داشتن آمار و اطلاعات دقیق در خودکفایی و تنظیم بازار نقش اساسی 
دارد. بنابر آمارهای اعلامی کمتر از یک درصد تولیدات کشاورزی در ایران به 
شکل قراردادی اســت، در حالیکه این رقم به طور متوسط در دنیا 4۰ درصد 
است، براین اساس در ماده ۹ قانون تقویت امنیت غذایی بر کشاورزی قراردادی 

در جهش تولید کشاورزی و مدیریت بازار کشاورزی تاکید شده است.
همه ساله با مازاد یا کاهش تولید محصولات کشاورزی روبرو هستیم چراکه آمار 
و اطلاعات دقیقی در بخش کشاورزی وجود ندارد که در نهایت این امر منجر 
به هدررفت سالانه ۱۳ میلیارد متر مکعب آب و 4۰ میلیارد تومان محصولات 
کشاورزی می شود که توسعه کشاورزی قراردادی راهکار اساسی برای حل این 

بحران محسوب می شود.
وجود پتانسیل بالای بخش کشاورزی و مزیت نسبی اقلیمی می تواند درآمد 
ارزی قابل توجهی را نصیب کشور کند که با ایجاد زیرساخت های لازم، اجرای 
کشــت قراردادی نوعی تضمین برای فروش محصول به شمار می رود. قاسم 
پیشه ور رئیس اتاق اصناف کشــاورزی گفت: هم اکنون نبود آمار و اطلاعات 
دقیق از مشکلات اساسی بخش کشاورزی است که براین اساس اجرای کشت 

قراردادی برای هرتولیدکننده ای ضروری است.

او با بیان اینکه تنظیم بازار محصولات اساسی مهم ترین چالش بخش کشاورزی 
اســت، افزود: همه ســاله با مازاد یا کاهش تولید محصولات کشاورزی روبرو 
هستیم که این امر چالش هایی را برای کشــاورزان ایجاد می کند، درحالیکه 
با اجرای کشت قراردادی در تمامی محصولات آمار مشخصی از میزان سطح 
زیرکشــت، تولید، نیاز داخل و صادرات خواهیم داشت. پیشه ور با بیان اینکه 
کشــت قراردادی در دنیا در حال اجراست، گفت: با توجه به محدودیت منابع 
آبی، اجرای کشت قراردادی و سیاست های حمایتی دولت موجب شده تا سطح 

زیرکشت به بخش های مازاد تخصیص نیابد.
رئیس اتاق اصناف کشاورزی ادامه داد: نبود آمار و اطلاعات دقیق از موانع جدی 
بخش کشاورزی محسوب می شود چراکه تمامی آمار و اطلاعات خوداظهاری و 
بر مبنای حدس و گمان است که این امر موجب شده تا با مازاد یا کاهش تولید 

روبرو شویم که در نهایت جامعه تولیدکننده متحمل زیان می شود.
او با بیان اینکه اجرای کشــت قراردادی یکــی از راهکارهای دســتیابی به 
خودکفایی محسوب می شــود، افزود: با اجرای کشــت قراردادی در تمامی 
محصولات از جمله محصولات استراتژیک به سبب داشتن آمار و اطلاعات پیش 

بینی می شود که به سهولت خودکفایی ۱۰۰ درصد محقق شود.
کشاورزی قراردادی، سیاستی است که دولت سیزدهم برای تحقق خودکفایی 

گندم و سایر محصولات اساســی اتخاذ کرده است و از سال گذشته به صورت 
آزمایشی، بخشی از کشــت گندم، کلزا و برنج را به صورت کشت قراردادی به 
اجرا درآورده است، لذا در نظر دارد که سهم آن را به 2۰ درصد برساند. در همین 
ارتباط محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی می گوید: کشت قراردادی 
ابزاری برای حمایت و پشتیبانی از کشاورزان اســت که در سال زارعی آینده 

سعی داریم کشت قراردادی را 2 برابر کنیم.
وزارت جهاد کشاورزی طبق قراردادی که با ستاد اجرایی فرمان امام)ره( منعقد 
کرده قرار است طی ۵ سال  آینده ۵ میلیون هکتار از زمین های کشاورزی کشور با 
حمایت های این ستاد به کشت قراردادی تبدیل شود بسیاری از کارشناسان این 
طرح را ناجی بخش کشاورزی در راستای افزاش درآمد کشاورزان عنوان می کنند. 
قرار است در این زمین ها محصولات مقاوم و عمدتا غلات و علوفه کشت شود که 

در بخش دوم کشور وابستگی زیادی به واردات دارد.
عطاالّل هاشمی عضو شورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی گفت: هم 
اکنون کشت قراردادی گندم توسط بازرگانی دولتی، سازمان تعاون روستایی و 
صندوق بیمه محصولات کشاورزی در حال انجام است، اما تا تایید نهایی انجام 

نشود، معلوم نیست که چه قیمتی باشد.
او با بیان اینکه بنابر آمار ســال گذشــته ۱.۵ میلیون هکتار کشت قراردادی 

گندم انجام شد، افزود: علی رغم آنکه ســامانه مشکلاتی در خصوص کشت و 
ناهماهنگی جزئی بین صندوق بیمه محصولات کشاورزی و بانک کشاورزی 
دارد، انتظار می رود که هرچه ســریع تر این اشــکالات برطرف شود تا سطح 
زیرکشت قراردادی بهبود یابد. هاشمی ادامه داد: برآوردها حاکی از آن است که 

با بهبود روند کشت قراردادی، میزان آن به 2 تا ۳ برابر سال قبل برسد.
عضو شــورای هماهنگی تشــکل های بخش کشاورزی کشــت قراردادی را 
راهکار خودکفایی محصولات اساســی دانســت و افزود: برای دســتیابی به 
خودکفایی محصولات اساسی، تنظیم بازار و اصلاح الگوی کشت چاره ای جز 
کشت قراردادی نداریم. او کشت قراردادی را پایدارترین راه حل دستیابی به 
خودکفایی دانست و گفت: طبق روال دهه های گذشته در برخی محصولات 
همچون دانه های روغنی کشــت قراردادی انجام می شــود که امیدواریم در 

خصوص تمامی محصولات کشاورزی اجرا شود تا مشکلات مرتفع بگردد.
در شــرایط فعلی تحریم، پایداری تولید و خودکفایی محصولات استراتژیک 
بسیار حائز اهمیت اســت که اجرای کشــت قراردادی راه حل مناسبی برای 
ارزآوری و کاهش فشار بر درآمدهای نفتی محســوب می شود که اجرای آن 
نوعی تضمین برای فروش محصول به شمار می رود که تولیدکنندگان به سبب 

ارتقای درآمد، رغبت بیشتری به امر تولید دارند.

آغاز مجدد طرح برخورد با مشترکان بدمصرفپیش بینی خرید ۱۱ میلیون تن گندمایجاد ۹۷۰ هزار شغل در ۹ ماه

کمتر از یک درصد کشاورزی ایران قراردادی است

رییس کل بانــک مرکزی گفت: 
طرح ریال بــرون مرزی ماه های 
زیادی است که در بانک مرکزی 
در حال بررسی است و با اجرایی 
شدن آن درخواست صادرکنندگان برای صادرات 

ریالی به افغانستان و عراق حل می شود.
به گــزارش مهــر، محمدرضا فرزیــن رئیس کل 
بانک مرکزی در حاشیه نشست شورای دولت و بخش 
خصوصی خراســان رضوی، گفت: این موضوع یکی 
از درخواست های تجار مشــهدی برای صادرات به 
افغانستان بود که با اجرایی شدن طرح ریال 
آف شور پاسخ 

داده شده و تجار می توانند به جای ارز خارجی برای 
صادرات از ریال برون مرزی بهره گیرند. وی ادامه داد: 
مقررات طرح ریال برون مرزی در بانک مرکزی تدوین 
شده و تاکنون یک یا دو بانکی اجرای این 
طرح را آغاز کرده انــد و بزودی در کل 

بانک های کشور عملیاتی خواهد شد.
رئیــس کل بانک مرکزی به ســایر 
توافقات در این نشست اشاره کرد و 
افزود: بطور قطع تکالیف این بانک 
در خصــوص تســهیلات ازدواج و 
تســهیلات فرزندآوری تا پایان 

سال به طور کامل اجرا خواهد شد و سیستم بانکی 
تمام تسهیلات را خواهد پرداخت، از آنجا که تعداد 
متقاضی مانده در صف این تســهیلات در خراسان 
رضوی زیاد است، مقرر شــد که از حجم متقاضیان 
 در صف ها کاســته شده و تســهیلات به همه آنان 

پرداخت شود.
  فرزین اضافه کرد: مشــکل دیگر مطرح شــده در
 این نشســت در 

خصوص تعیین وثایق سنگین برخی از رؤسای بانک ها 
برای تسهیلات خرد بود که این موضوع در بانک مرکزی 
بررسی شده و در خصوص متخلفین که در برابر پرداخت 
تسهیلات خرد وثایق سنگینی طلب کرده اند، پیگیری 
جدی انجام خواهد گرفت. وی با اشاره به ظرفیت بالای 
خراسان رضوی در جذب ســرمایه گذاران خارجی 
گفت: توافقاتی در خصوص تســهیل شرایط برای 
جذب سرمایه گذار خارجی و نرخ آن در نشست مزبور 
 با مســؤولان خراسان رضوی 

انجام گرفت.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com طرح ریال برون مرزی 

در حال بررسی است

آغاز 
صادرات 
ریالی 

سیاست درست در صادرات و ارزآوری
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

ایران به لحاظ جغرافیایی موقعیت ممتازی در جهان دارد به گونه ای که می توان گفت ما در چهارراه بین المللی قرار داریم.  درواقع مرکز مبادلات بین شرق و غرب کره زمین، بین شرق آسیا و غرب آسیا 
بین آسیا و اروپا هستیم. اگر ایران محور تبادل کالاها باشد با توجه به اینکه عمدتا هزینه تمام شده مبادلات از طریق راه آهن تا یک سوم حمل و نقل دریایی است اگر مسیر ریلی را توسعه دهیم در این 

موضوع منافع مهمی کسب می کنیم.
دولت سیزدهم مستقر، مستحکم و با اراده است که تبدیل به قدرت منطقه ای و فرامنطقه ای شده است و کشورهای دنیا حساب ویژه ای روی آن باز کرده اند. اعضای بریکس هم اکنون ۳۰ تا 4۰ درصد 

اقتصاد جهان را به خود اختصاص داده اند و حجم زیادی از تولید ناخالص داخلی دنیا در اختیار این کشورهاست.
از طرف دیگر کشورهایی که تا پیش از این دنباله روهای جناح غرب به خصوص آمریکا و اروپا بودند به این اتحادیه توجه خاصی پیدا کرده اند، با این حال پیوستن ایران به این اتحادیه، کشورمان را از زیر 
یوغ دلار خارج کرده و تحریم ها را بی اثر می کند.این کارشناس مسائل اقتصادی خاطرنشان می کند: پول ایران می تواند پایه پولی برای اعضای بریکس قلمداد شود به طوری که قبل از انقلاب نیز ۱6پول 
ملی توسط صندوق بین المللی پول به عنوان مبنای ارزش پایه استفاده شده است. وی می گوید: پیش بینی می شود با عضویت ایران در بریکس حجم سرمایه گذاری و صادرات کشورمان به کشورهای عضو 

بریکس افزایش یابد  که این مساله می تواند به گسترش بازارهای جهانی برای ایران بیانجامد.
دولت سیزدهم برخلاف دولتهای قبلی که رویکرد بسته تری نسبت به تعامل با دنیا داشت و محور فعالیت های خود را بر ارتباط گیری و مبادلات اقتصادی با غرب گذاشته بود، تعاملات اقتصادی خود را 
به چند کشور غربی یعنی اروپایی محدود نکرد. بلکه با نگاه وسیع تر با اذعان به این موضوع که هر تعامل تجاری و روابط اقتصادی و سیاسی با دنیا به نفع منافع ملی ایران تمام می شود – رشد اقتصادی 

را کلید زده است.
پیشرفته ترین و توسعه یافته ترین اقتصادهای دنیا از معامله و تجارت با سایر کشورها گریزان نیستند، بلکه تعامل با هر کشوری را به نفع منافع خود ارزیابی کرده و به دنبال باز کردن پنجره های جدید 
تجاری به روی کشور و اقتصاد خود هستند. به نظر می رسد دولت سیزدهم براین اساس، سیاست گذاری ها و مسیر درستی را در پیش گرفته که در نهایت به تولید، صادرات و ارزآوری کشور منتهی می شود.
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فناوری و 
اطلاعات

پروژه های تحقیق و توسعه اعتبار مالیاتی می گیرند
پیش بینی پرداخت ۵ همت اعتبار مالیاتی تا پایان ١۴٠٢

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی تعداد پروژه های تحقیق و 
توسعه ای و اعتبار مالیاتی تخصیص یافته به این پروژه ها را در سال ١۴٠٢ اعلام 
کرد. رضا اسدی فر اظهار کرد: با هدف جهت دهی حمایت های مالیاتی به سمت 
توسعه نوآوری و اقتصاد دانش بنیان و براساس ماده ١١ قانون جهش شرکت های 
دانش بنیان و غیر دانش بنیان می توانند برای فعالیت های تحقیق و توسعه ای خود 
از اعتبار مالیاتی اســتفاده کنند. معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ادامه داد: براساس این ماده 
قانونی، معادل هزینه های انجام شده در پروژه های تحقیق و توسعه به عنوان اعتبار 
مالیاتی با قابلیت انتقال به سنوات آتی به شرکتهای دارای پروانه بهره برداری یا 
مجوز فعالیت از مراجع ذیربط اعطا خواهد شد و معادل آن از مالیات بر عملکرد 

مربوط به سال انجام هزینه مذکور یا سال های بعد کسر می شود.
اسدی فر ضمن بیان این مطلب که سال ١۴٠٢ اولین سال اجرای این برنامه است، 
خاطرنشان کرد: در همین رابطه امسال دو فراخوان یکی در تیر ماه و دیگری در 
آبان ماه اعلام کردیم که براساس این دو فراخوان شرکت ها می توانستند پروژه های 

تحقیق و توسعه ای خود را که شروعش سال ١۴٠٢ است، به ما اعلام کنند.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری بیان کرد: پس از اعلام فراخوان، شرکت ها هزینه های تخمینی 
خود را بابت پروژه ها به ما اعلام کردند و ما نوآورانه و فناورانه بودن پروژه ها، مورد 
قبول بودن هزینه ها و اینکه در سرفصل های قابل قبول اعتبار مالیاتی قرار دارند را 
تأیید و یا رد خواهیم کرد البته هزینه دقیق پروژه بعد از هزینه کرد دقیقاً مشخص 
می شود. وی خاطرنشــان کرد: پس از تاییدیه نهایی به شرکت ها اعلام خواهیم 
کرد که این عنوان پروژه مورد قبول اســت و هم ســرفصل ها مشمول تحقیق و 
توسعه است و شرکت ها پروژه را اجرایی و اسناد هزینه ای را به ما گزارش می دهند 
و ما بررسی می کنیم، اگر تأیید شد به سازمان امور مالیاتی نامه می زنیم و اعلام 
می کنیم که این شرکت این میزان هزینه کرده و آن هزینه از مالیات قطعی شرکت 
کسر شود. اسدی فر با اعلام اینکه ١٠۳۹ پروژه از ۳۹٠ شرکت که ۶٠ درصد دانش 
بنیان و ۴٠ درصد غیر دانش بنیان هستند، پذیرفته شده است، تصریح کرد: البته 
تعداد پروژه های بررسی شــده در مجموع ٢ برابرتعداد پروژه های پذیرفته شده 
است. در مجموع برای ١٠۳۹ پروژه، ٢ هزار و ۵٠٠ میلیارد تومان اعتبار مالیاتی 

)برای فراخوان تیرماه( در نظر گرفته شده است.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری افزود: پروژه های دریافتی مربوط به فراخوان آبان ماه در 
حال ارزیابی اســت و فکر می کنم حدود ۳٠٠ شرکت در این فراخوان به مجموع 
پروژه ها اضافه شوند و پیش بینی ما این است که ١۵٠٠ تا ٢ هزار میلیارد تومان 
اعتبار مالیاتی برای این تعداد پروژه در نظر گرفته شود. وی در پایان اعلام کرد که 
در سال اول اجرای برنامه اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه، بین ۴ تا ۵ همت پروژه 

R&D یا تحقیق و توسعه از این محل خواهیم داشت.

گرانفروشی اینترنت را به 195 اعلام کنید
هیچ بسته اینترنتی حذف نشده است

معاون وزیر ارتباطات اعلام کرد: طبق بررسی  مجدد همکارانم در سازمان، هیچ 
بسته ای )اعم از بسته های عادی، شبانه و...( که تا روز پنجشنبه در اختیار مردم 
بوده حذف نشده و تنها ۳۴ درصد افزایش یافته است. پایان هفته گذشته بود که در 
نهایت پس از چندین سال تکلیف تعرفه بسته های اینترنتی مشخص شد. درواقع 
پس از جلسه اپراتورها در رگولاتوری و پذیرش تعهدات مرتبط با افزایش کیفیت 
شبکه توسط آن ها مقرر شد که تعرفه اینترنت اپراتورهای ارتباطی حدود ۳٠ درصد 
افزایش یابد. اما به دنبال انتشار برخی خبرها مبنی بر افزایش چند برابری و اعلام 
برخی کابران که تعدادی از بسته های اینترنتی حذف شدند از سوی رگولاتوری 
اعلام شد هیچ بسته موجودی مجوز حذف شدن ندارد و حداکثر افزایش قیمت 

این بسته ها حدود ۳٠ درصد است.
موضوعی که امیر محمدزاده لاجوردی- رئیس سازمان تنطیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی پس از این موضوع به آن اشاره و تأکید کرد هیچکدام از بسته هایی که تا 
دیروز در دسترس کاربران بوده، نباید حذف شوند و بیش از ۳۴ درصد هم افزایش 
قیمت نخواهند داشت و با اپراتورهایی که از این دو اصل تخطی کنند حتما برخورد 
قانونی خواهد شــد. حال به تازگی وی با انتشار پســتی در یک شبکه اجتماعی 
داخلی اظهار کرد: طبق بررسی  مجدد همکارانم در سازمان، هیچ بسته ای )اعم از 
بسته های عادی، شبانه و...( که تا روز پنجشنبه در اختیار مردم بوده حذف نشده و 
تنها ۳۴ درصد افزایش یافته است. وی افزود: همچنین ۷ بسته ی جدید ۹٠ روزه، 
١٢٠ روزه و ١۸٠ روزه توسط اپراتورها معرفی شده است و ١۹۵ شماره دریافت 
شکایات مردمی است. گفتنی است محمد احسان خرامید- مشاور وزیر ارتباطات 
و رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات هم 
از کاربران درخواست کرد هرگونه افزایش قیمت بسته اینترنت بالاتر از ۳۴ درصد 

اعلامی و رسمی را به شماره ١۹۵ سازمان تنظیم گزارش کنند.

سال ٢٠٢۳ به کام هکرهای رمز ارز نشد
تحقیقات جدید نشان می دهد که از زمان شکل گیری رمز ارزها، هکرها هر سال 
ارزهای دیجیتال بیشتری را نسبت به سال گذشته سرقت کرده اند اما سال ٢٠٢۳ 
از این قاعده مستثنی بود. داده های ارائه شده در پلتفرم REKT که تمام هک ها و 
سرقت های مربوط به رمزارزهای مختلف را ردیابی می کند، نشان می دهد که در 

سال ٢٠٢۳، هکرها در مجموع ١.۸۳ میلیارد دلار سرقت کردند.
به گزارش تکِ کرانچ، دی فای در مقاله خود نوشت: این میزان رمزارز اگرچه مربوط 
به وقایع مختلف بوده است، اما آسیب پذیری ها و چالش های پایدار در اکوسیستم  
غیرمتمرکز را منعکس می کند. سال ٢٠٢۳، گواهی بر آسیب پذیری های مداوم و 
گام های برداشته  شده در رسیدگی به آنها بود، هر چند که در سال ٢٠٢۳ علاقه به 

این فضا به دلیل بازار نزولی ادامه دار در نیمه اول سال نسبتا ضعیف شد.
بزرگترین حادثه در Multichain اتفاق افتــاد و بیش از ٢۳٠ میلیون دلار در 
اوایل ژوئیه در این پل از دست رفت. ســایر موارد قابل توجه شامل سرقت ١۹۶ 
میلیون دلار از Euler Financ  و ١۴٢ میلیون دلار از میکسین نت ورکس و ١٢٢ 

میلیون دلار از پولونیکس هستند.
در حالی که تقریبا دو میلیارد دلار پول زیادی است، این اولین بار است که هکرها 
در مقایسه با سال قبل، پول کمتر ســرقت می کنند. طبق آمار شرکت تجزیه و 
تحلیل بلاک چیــن Chainalysis، مبلغ ۳.۸ میلیارد دلار در ســال ٢٠٢٢ و 
۳.۳ میلیارد دلار در سال ٢٠٢١ به سرقت رفته است. ردپای گروه لازاروس کره 
شمالی در بیشتر پول نقد به سرقت رفته در این وقایع دیده شده است. گفته می 
شود این گروه هکری با پول مســروقه، به تامین مالی برنامه هسته ای این کشور 

کمک می کند.
طبق بررسی REKT، تا اواسط سال ٢٠١١، مجموعا بیش از ۷۷ میلیارد دلار در 
هک ها و رخنه های رمزنگاری به ســرقت رفته و در عین حال، ۶.۶ میلیارد دلار 

توسط مجریان قانون و سایر سازمانها برگردانده شده است.
بر اساس گزارش تکِ رادار، در حالی که شــبکه های بزرگ ترین زنجیره ها مانند 
بیت کوین و اتریوم، امن باقی مانده اند، بیشتر هک ها در زیرساخت های پیرامون 
اتفاق می افتد و پروتکل های وام دهی، پل ها و موارد مشابه، ضعیف ترین حلقه این 

صنعت باقی مانده اند.

اخبار

رییس صنــدوق نــوآوری و 
شکوفایی از صرفه جویی ارزی 
١.۳ میلیارد یورویی با حمایت 
این صندوق از طرح های دانش 
بنیــان خبر داد. بــه گزارش 
صندوق نوآوری و شــکوفایی، ســومین جلسه شورای 
راهبری فناوری ها و تولیدات دانش بنیان و هیأت امنای 
صندوق نوآوری و شکوفایی، با حضور رئیس جمهور، وزیر 
علوم، تحقیقات و فناوری، وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
وزیر امور اقتصاد و دارایی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور و رئیــس صندوق نوآوری و 

شکوفایی ریاست جمهوری برگزار شده است.
دکتر محمدصادق خیاطیان، رئیــس صندوق نوآوری 
درباره موضوعات مطرح شــده در این جلســه با ارائه 
گزارشــی از فعالیت های این صندوق در دو سال اخیر، 
به رشد چشمگیر خدمات مالی ارائه شده به شرکت های 
دانش بنیان در دولت ســیزدهم اشــاره کــرد و گفت: 
میانگین سالانه خدمات مالی ارائه شده در این دولت به 
شرکت های دانش بنیان، ۵ برابر میانگین سالانه خدمات 

در تمام دولت های قبل بوده است.
خیاطیــان در ادامه با تاکید بر اهتمــام جدی صندوق 
نوآوری و شکوفایی به استفاده از ابزارهای متنوع مالی 
برای جذب منابع از طریق بازار پول و سرمایه برای توسعه 
حمایت ها از شــرکت های دانش بنیان، تصریح کرد: با 
تدوین و اجرایی سازی بسته رشــد تولید شرکت های 
دانش بنیان، با اتکا به منابع بانکی و همچنین استفاده از 
ابزار ضمانت نامه صندوق نوآوری، امیدواریم رشد ١٠٠ 
همتی تولید و فروش شرکت های دانش بنیان در سال 

١۴٠٢ )نسبت به سال قبل( محقق شود.
وی در خصوص تسهیلات اشتغال مندرج در تبصره ١۸ 
قانون بودجه نیز گفت: به منظور کمک به توسعه اشتغال 

در زیست بوم فناوری و نوآوری کشــور و در اجرای جز 
۴ بند »ب« تبصره ١۸ قانون بودجه ١۴٠٢، شناسایی، 
ارزیابی اولیه و معرفی شرکت های دانش بنیان، فناور و 
خلاق متقاضی به بانک های عامل برای دریافت تسهیلات 
تکلیفی قرض الحسنه تبصره ١۸ در حال انجام است که 
تاکنون تعداد زیادی از شــرکت ها موفق به دریافت این 

تسهیلات شده اند.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی با ارائه گزارشــی 
از فعالیت های ایــن صندوق، راه انــدازی بیش از ۸۹٠ 
خط تولید جدید، ایجــاد ١٠۵ هزار فرصت شــغلی و 
کمک به تحقق صرفه جویــی ارزی یک میلیارد و ۳٠٠ 
میلیون یورویی را بخشــی از اثربخشــی خدمات این 
صندوق از ابتدای تأسیس تاکنون برشمرد و بر انضباط 
و شــفافیت مالی چند ســاله صنــدوق و مقبول بودن 
 گزارش حسابرســی آن برای پنجمین ســال متوالی 

تأکید کرد.
وی با اشاره به آغاز پخش مسابقه تلویزیونی »شکوفا« از 
شبکه یک سیما که به همت صندوق نوآوری و شکوفایی 
و با مشارکت سازمان صداوســیما با هدف تأمین مالی 
جمعی طرح های دانش بنیان تولید شــده است، گفت: 
تأمین مالــی جمعــی )crowdfunding(، یکی از 
ابزارهای جدید و نوآورانه است که زمینه مشارکت مردم 
و سرمایه گذاری در حوزه های مختلف از جمله نوآوری و 

فناوری را فراهم می کند.
وی خاطرنشــان کرد: با هــدف اســتفاده از ظرفیت 
تأمین مالی جمعی برای حمایت بیشتر از شرکت های 
دانش بنیــان و مردمی ســازی تأمیــن مالــی اقتصاد 
دانش بنیان، مسابقه تلویزیونی »شکوفا« طراحی و تولید 
شده است که پخش آن از هفته آینده از شبکه یک سیما 
آغاز می شود. این مســابقه درحقیقت بستری است که 
نیاز مالی شرکت های دانش بنیان را با مشارکت مردم و 

استفاده از سرمایه های خُرد آنها تأمین می کند.
خیاطیان با اشــاره به یکی دیگر از برنامه های صندوق 
نوآوری و شــکوفایی با هــدف معرفی دســتاوردهای 

دانش بنیان کشور که مورد تأکید ویژه مقام معظم رهبری 
است، گفت: برنامه های مختلفی برای اطلاع رسانی در 
زمینه پیشرفت های کشور در حوزه دانش  بنیان تدوین 
شــده اســت که از جمله آن می توان به جهاد تبیین و 
کمک به برنامه راهیان پیشــرفت )برنامه پیشــنهادی 
و مورد تأکید رئیس جمهور بــه منظور تبیین و معرفی 
دســتاوردهای انقلاب اســلامی ایران به نسل جوان( 

اشاره کرد.
رئیس صندوق نوآوری و شــکوفایی همچنین، با اشاره 
به برخی محورهــای صحبت های رئیــس جمهور در 
سومین جلسه شــورای راهبری فناوری ها و تولیدات 
دانش بنیان و هیأت امنای صندوق نوآوری و شکوفایی 
گفت: دکتر رئیسی در این جلسه، ضمن ابراز خرسندی 
از خبر افزایش خدمات ارائه شــده در دولت سیزدهم به 
شرکت های دانش بنیان، بر لزوم تداوم این امر تأکید کرد.

به گفته خیاطیــان، رئیس جمهــور همچنین با تأیید 
عملکرد صندوق نوآوری در استفاده از ابزارهای متعدد 
و افزایش قابل توجه بهره وری منابع در اختیار و تاکید بر 
افزایش آن، به ضرورت ایجاد ابر شرکت های دانش بنیان 

که باعث تحرک جدی در اقتصاد کشــور می شــوند، و 
درعین حال توجه و حمایت از شــرکت های کوچک و 
نوپا اشــاره کردند. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی 
خاطرنشان کرد: دکتر رئیسی در این نشست به تخصیص 
اعتبارات پیش بینی شده در قانون بودجه برای صندوق 
نوآوری و اعتقاد راسخ به اینکه اعتبارات مرتبط با حوزه 
دانش بنیان هزینه نیست، بلکه ســرمایه گذاری است، 

اشاره داشتند.
خیاطیان، لزوم اتخاذ تدابیری برای جلوگیری از مهاجرت 
اعضای شرکت های دانش بنیان به خارج از کشور، تاکید 
بر تحقق صادرات محصولات و خدمات دانش بنیان ها، 
تاکید بر تخصیص منابع پیش بینی شده در تبصره ١۸ 
از ســوی بانک ها و پیگیری رئیس جمهور در این مورد 
را از دیگر محورهای صبحت های دکتر رئیســی در این 
نشست عنوان کرد. رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی 
گفت: رئیس جمهور ضمن استقبال از برنامه حمایت از 
راهیان پیشرفت از سوی صندوق نوآوری و شکوفایی بر 
گسترش چنین برنامه هایی با توجه به امید آفرین بودن 

آنها تأکید کرد.

رییس صندوق نوآوری خبر داد؛

ایجاد ابر دانش بنیان ها برای تحرک اقتصادی
News kasbokar@gmail.com

سرپرست دانشــگاه صنعتی امیرکبیر از تدوین سند 
هوش مصنوعی توسط این دانشگاه خبر داد و گفت: با 
تدوین این سند در قالب چند قرارداد بزرگ فعالیت های 
مهمی در زمینه توسعه علوم شناختی انجام خواهیم 
داد. به گزارش دانشــگاه صنعتــی امیرکبیر، علیرضا 
رهایی در مراسم اختتامیه ششمین رویداد بین المللی 
بازی های جدی اظهار داشت: دنیای امروز، دنیای علم 
است و برتری کشورها به جایگاه آن کشور از نظر علم 
و فناوری برمی گردد. در واقع می تــوان گفت انقلاب 
صنعتی چهارم زندگی را به سمت زندگی مبتنی بر علم 

و فناوری هدایت می کند.
سرپرست دانشگاه صنعتی امیرکبیر همچنین یادآور 
شد: رهبر معظم انقلاب از سال ها قبل موضوع اقتصاد 
دانش بنیان را مطرح کردند که بعد از آن ما بحث صنعت 
دانش بنیان را بر اقتصاد دانش بنیان داشتیم. همه این 
مفاهیم فعالیت بر اساس علم و فناوری را مطرح می کند 

و ما نیز باید یاد بگیریم در این مسیر تفکر کنیم. رهایی 
همچنین خاطرنشان کرد: دانشگاه ها موتور هوشمند 
علم، فناوری و نوآوری هســتند و اگر این مراکز را یک 
مرجع و مرجع ســاز بدانیم، این محیط به عنوان خانه 

برای همه نوع فعالیت های علمی محسوب می شوند.
وی افزود: ما در دانشگاه صنعتی امیرکبیر ١۸ دانشکده 
و ٢٢ پژوهشکده و مرکز تحقیقاتی داریم که عمدتا در 
زمینه های فنی و مهندسی مورد نیاز کشور فعالیت می 
کنند و ما پروژه های کلان و بزرگی انجام دادیم به طور 
مثال دانشکده مهندسی کامپیوتر و فناوری اطلاعات، 
سند هوش مصنوعی را برای مجموعه ای از بخش های 
مهم کشور تدوین می کند و در قالب چند قرارداد بزرگ 
فعالیت های مهمی در زمینه توســعه علوم شناختی 
انجام می دهد. در عین حال در وزارت علوم نیز ســند 

ملی هوش مصنوعی تدوین می کنیم.
رهایی با بیان اینکه در حوزه هوش مصنوعی تا حدی از 

دنیا عقب هستیم، گفت: ما باید حرکت بسیار شتابانی 
در این حوزه داشــته باشــیم تا این عقب ماندگی را 
جبران کنیم و در یک جایگاه درســت قــرار بگیریم. 
به گفته این استاد دانشــگاه؛ آنچه کشور را در سطح 
خاورمیانه مطرح می کند، این اســت کــه ما در یک 
دهه اخیر جهش ۵۵ پله ای داشــتیم و همه مسئولان 
از جمله مقام معظم رهبری تاکید دارند که باید مبنای 
علمی در کشور دنبال شود، به طوری که شرکت های 
 دانش بنیــان و اقتصاد دانش بنیان بــه عنوان اهداف 

اصلی ما باشد.
سرپرست دانشگاه صنعتی امیرکبیر خاطرنشان کرد: 
بر اساس آخرین آماری که سال های ۹۶ تا ۹۹ منتشر 
شد، این دانشگاه رتبه برتر را در ارتباط با ثبت اختراعات 
بین المللی در بین دانشگاه های صنعتی کشور کسب 
کرد. ضمن اینکه در بخش ثبت اختراعات ملی نیز رتبه 

دوم را به دست آورد.

وی ادامه داد: ما به عنــوان یک مجموعه از برنامه های 
آموزش علمی فنی و مهندســی تلاش می کنیم تا آن 
جایگاه واقعی را در ســطح ملی، منطقه و بین اللملی 
را بدست آوریم. در این راســتا بحث تولیدات علمی و 
توسعه فعالیت های صنعتی به همراه انجام طرح های 
تحقیقاتی مبتنی بر نیاز کشور از اهداف اصلی ما است.

سرپرست دانشــگاه صنعتی امیرکبیر تاکید کرد: در 
سال ۹٠ نیازهای مهم کشــور اولویت بندی و در قالب 
۴۳ طرح کلان ملی مصوب و قرار شــد دانشــگاه ها و 
صنایع مختلــف در این طرح ها پا به میــدان بگذارند 
دانشــگاه مــا در ١۶ طــرح کلان ملــی ورود کرد و 
نقش محوری خــود را انجام داد. در حــال حاضر نیز 
دانشــگاه صنعتی امیرکبیــر آمادگی خــود را برای 
همکاری همه جانبه توســعه بازی هــای فکری را که 
 موجب اعتلای کشــور و توســعه علمی خواهد شد، 

اعلام می کنیم.

نیک کارتر، مدافع بیت کوین، در میان انتظارات فراوان 
در تایید صنــدوق قابل معامله در بــورس بیت کوین 
نقطه ای )ETF( ایالات متحده، جهش نزدیک به ١٠٠ 
درصدی قیمت بیت کوین )BTC( را از محدوده فعلی 
۴٠ هزار دلاری آن در سال ٢٠٢۴ پیش بینی کرد. در 
راستای دیدگاه های غول بانکی استاندارد چارترد، کارتر 
گفت که قیمت بیت کوین می تواند در سال ٢٠٢۴ به 
مرز ۸٠ هزار دلار برسد اما باید مشاهده کرد که قیمت 
بالای ۸٠ هزار دلاری جدیــد لحظه ای خواهد بود یا با 

حمایت قوی ادامه خواهد یافت.
این پیش بینــی ظاهرا به دنبال اینکه آیا کمیســیون 
بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC( پرونده های 
صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین را برای 

شرکت هایی مانند بلک راک، والکری، اینوسکو، ویزدم 
تری، فیدلیتی و بیت وایز تایید می کند یا خیر، مشخص 

خواهد شد.
در آخرین فرم بایگانی های اصلاحیه S-١، بلک راک و 
والکری فاش کردند که جین استریت و جی پی مورگان 
به عنوان شرکای مرتبط خود عمل خواهند کرد و این 
مورد پس از اظهارات جیمی دیمون، مدیر اجرایی جی 
پی مورگان مبنی بر ممنوعیت استفاده از بیت کوین در 

ایالات متحده صورت می گیرد.
نیک کارتر نسبت به احساسات گسترده تر بازار هشدار 
داد که تایید بالقــوه صندوق قابــل معامله در بورس 
بیت کوین ممکن اســت منجر به افزایش قابل توجه 
قیمت بیت کویــن علیرغم پیش بینــی وی مبنی بر 

رســیدن ارز دیجیتال برتر به ۸٠ هزار دلار در ســال 
٢٠٢۴ شود.

وی همچنین پیش بینی کرد کــه این صندوق ها تنها 
در مدت یک ســال با ٢٠ میلیــارد دلار جریان وارد 
اکوسیســتم کریپتو می کنند. پیش از این، کوین گپ 
نظرات کارتر را در مورد اعتماد بــالای معامله گران و 
ســرمایه گذاران در مورد شــانس تایید صندوق های 
قابل معامله در بورس بیت کویــن به صورت لحظه ای 
گزارش کــرده بود. در همیــن حال، ســهام کریپتو 
مانند مایکرواســتراتژی و قیمت سهام کوین بیس در 
هفته های اخیر همبســتگی بالایی با افزایش قیمت 

بیت کوین نشان داده اند.
مجموع ارزش بازار جهانــی ارزهای دیجیتال در حال 

حاضر ١.۶۵ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم 
نســبت به روز قبل  ١.٢۹ درصد کمتر شده است. در 
حال حاضر ۴۹.۸۹ درصد کل بــازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ٠.١١ درصد 

کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ٢۴ ساعت گذشته 
۶۴.٢۵ میلیارد دلار اســت که ١۷.۳٢ درصد کاهش 
داشته اســت. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در 
حال حاضر ۶.٢٢ میلیارد دلار است که ۹.۶۸ درصد از 
کل حجم ٢۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم 
تمام سکه های پایدار اکنون ۵۷.٠۶ میلیارد دلار است 
که ۸۸.۸٠ درصد از کل حجم ٢۴ ساعته بازار ارزهای 

دیجیتال را تشکیل می دهد.

پژوهشگران چند مرکز تحقیقاتی مختلف از آمریکا، ژاپن و 
انگلستان، موفق به ساخت ترانزیستوری حاوی مواد نانویی 
دو بعُدی شدند که قادر به یادگیری و تفکر است. محققان 
دانشگاه نورث وســترن، موسســه فناوری ماساچوست، 
دانشگاه هاروارد و انستیتوی ملی علوم مواد ژاپن ترانزیستور 
سیناپسی مبتنی بر گرافن ســاختند که قادر به تفکر در 
سطح بالایی است. این دستگاه به طور همزمان اطلاعات را 
مانند مغز انسان پردازش و ذخیره می کند. در آزمایش های 
جدید، محققان نشــان دادند که این ترانزیستور فراتر از 
کارهای ساده یادگیری ماشــین برای طبقه بندی داده ها 
اســت و قادر به انجام یادگیری اســت. اگرچه مطالعات 
قبلی برای توسعه دستگاه های محاسباتی مانند مغز نتایج 
جالبی در پی داشته است، اما این ترانزیستورها نمی توانند 
در خارج از دمای کرایوژنیک کار کنند. این در حالی است 
که این دستگاه جدید در دمای اتاق پایدار است. همچنین با 
سرعت سریع کار می کند، انرژی بسیار کمی مصرف کرده 
و حتی در صورت تامین انرژی، اطلاعات ذخیره شــده را 
نیز حفظ می کند، که این ویژگی ها، آن را برای کاربرد در 

دنیای واقعی ایده آل می کند. پیشرفت های اخیر در هوش 
مصنوعی )AI( محققان را به ایجاد رایانه هایی که بیشــتر 
شبیه به مغز انسان هستند، ترغیب کرده است. سیستم های 
محاســبات دیجیتال معمولی دارای واحدهای پردازش 
و ذخیره سازی جداگانه هستند و باعث می شوند مقادیر 
زیادی انرژی را ببلعند. محققان با استفاده از دستگاه های 
هوشمند که به طور مداوم مقادیر زیادی از داده ها را جمع 
می کنند، در تلاش اند تا روش های جدیدی را برای پردازش 
همه آن ها بدون استفاده از انرژی زیاد، ایجاد کنند. در حال 
حاضر مقاومت حافظه یا Memristor، به خوبی می تواند 
 Memristors عملکرد پردازش و حافظه را انجام دهد. اما
هنوز چالش هایی دارند. برای آزمایش این ترانزیســتور، 
محققان آن را آموزش دادند تا الگوهای مشــابه – اما نه 
یکسان – را تشخیص دهند. در اوایل ماه جاری، محققان 
دستگاه نانوالکترونیکی جدیدی را که قادر به تجزیه و تحلیل 
و طبقه بندی داده ها به صورت کارآمد با مصرف کم انرژی 
است، معرفی کردند، اما این ترانزیستور سیناپسی جدید 

یک جهش بزرگ در این حوزه است.

سید محسن دهنوی، عضو هیأت رئیسه مجلس و عضو 
هیأت علمی دانشگاه شهید بهشتی در آئین نوورودی های 
زیســت فناوری از تولید ٢ میلیارد دلار داروی زیســتی 
در ایران خبر داد. ســتاد توسعه زیســت فناوری میزبان 
نودانشجویان رشته زیست فناوری در کتابخانه ملی بود. 
سید محسن دهنوی، نماینده و عضو هیأت رئیسه مجلس 
شورای اسلامی و محمد حسین متألهی، دبیر ستاد توسعه 
زیست فناوری و پزشــکی دقیق، الهه الهی، استاد ممتاز 
ژنتیک دانشگاه تهران و جمعی از اساتید و فعالان حوزه 

زیست فناوری از میهمانان ویژه این رویداد بودند.
سید محسن دهنوی، عضو هیأت علمی دانشگاه شهید 
بهشــتی و عضو هیأت رئیســه مجلس در این مراسم از 
حوزه های کاربردی زیســت فناوری و بازار ایران و جهان 
آن گفت و اظهار داشــت: طبق همه پیش بینی ها، یکی 
از ۵ فناوری هایی که بر زندگی بشتر تأثیر جدی خواهد 
داشت، فناوری های زیستی است. امروز حجم بازار داروهای 
زیســت فناوری در جهان حدود ۴٠٠ میلیارد دلار است 
و تا ٢٠۳٠ بــه ۸٠٠ میلیارد دلار خواهد رســید. در این 

پیش بینی ها، بازار تنها دو نمونه داروی زیستی چاقی به 
رقم ۷٠ میلیارد دلار در جهان خواهد رسید.

او تأکید داشت: بازار خدمات تشخیصی از بازار درمان بسیار 
بالاتر است و رقمی بالغ بر هزار میلیارد دلار برای آن ذکر 
شده است. حجم این بازار تا سال ٢٠۳٠ به بیش از ٢۵٠٠ 
میلیارد دلار خواهد رســید. عضو هیأت رئیسه مجلس 
تشریح کرد: در حال حاضر، عموما داروهایی که در حال 
استفاده است، شیمیایی بوده و به کمک زیست فناوری در 
حال جایگزینی با داروهای بیوتک هستند. این جایگزینی، 
فرآیند زمان بری است و باید همه مراحل تحقیق و توسعه 

را طی کند.
وی تصریح کرد: بازار داروهای زیستی به سرعت در حال 
رشد اســت و در کشور ما نیز خوشــبختانه وضع تولید 
داروهای زیستی، از بقیه حوزه های زیست فناوری شرایط 
بهتری دارد. ایران در حال حاضر ســالانه  ٢ میلیارد دلار 
داروی زیستی تولید می کند و شرکت های مطرحی در 
حوزه داروهای زیســتی دارد. نزدیک به ۶٠ درصد بازار 

زیست فناوری در ایران، مربوط به حوزه پزشکی است.

تدوین سند هوش مصنوعی در دانشگاه امیرکبیر

جهش ۱۰۰ درصدی قیمت بیت کوین در راه است؟

تولید 2 میلیارد دلار داروی زیستی در ایرانساخت ترانزیستور نانویی که می تواند فکر کند
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کشاورزي

گرچه محمــود حجتــي، وزير 
جهاد كشاورزي، چندي پيش از 
استاندارد سازي توليد محصولات 
كشــاورزي با پيوســتن به نظام 
كدكس بين المللي خبر داد و گفت 
كه در اين زمينه كدكس ملي هم داريم اما شواهد نشان مي دهد 
هنوز قوانين و مقررات ملي در چارچوب كشاورزي زيستي نوين 

تدوين و تعاريف مشخصي از آن ارائه نشده است. 
جنبش كشاورزي زيستي يا توليد محصولات غذايي بدون استفاده 
از مواد شــيميايي و مصنوعي در جهان همواره مورد توجه بوده 
است. در  صد سال گذشته و با افزايش جمعيت جهاني، دولت ها 
براي دستيابي به توليد محصولات كشــاورزي بيشتر و تامين 
امنيت غذايي به توليد و استفاده از مواد شيميايي مانند انواع كود و 
سم براي افزايش عملكرد در واحد سطح روي آورده اند اما تنها با 
گذشت چند دهه زماني كه منابع آب و خاك و سلامت و بهداشت 
افراد به ويژه در جوامع پيشرفته به مخاطره افتاد، كشاورزي زيستي 
و توليد محصولات سالم از سر گرفته شد. سازمان هاي بين المللي 
مانند سازمان بين المللي استاندارد، فدراسيون بين المللي جنبش 
كشاورزي زيستي و كدكس اليمنتاريوس، با استفاده از تجربيات، 
پژوهش ها و آخرين دستاوردهاي علمي در اين زمينه، مقررات و 
قوانين سخت و محكمي را تدوين كردند و اكنون بيش از 130 
كشور از اين مقررات در توليد محصولات كشاورزي و مواد غذايي 
استفاده مي كنند. در اين ميان ايران با داشتن پيشينه 4هزار ساله 
در كشاورزي و زراعت هنوز نتوانسته اين قوانين را بومي سازي و 

اجرا كند. 

  مديريت دولتي ناكارآمد است
دكتر عنايت بياباني، قائم مقام خانه كشاورز، در اين زمينه مي گويد: 
اگر مي خواهيم توليدات كشــاورزي ما در بازارهاي جهاني قابل 
رقابت با محصولات كشورهاي ديگر باشــند، ناچاريم از اصول 
كدكس بين المللي پيروي كنيم. به دليل برخی غفلت ها، اكنون 
بازار صادرات محصولاتي مانند پسته، خرما، زعفران و ميوه هاي 

تازه را از دست داده ايم. 
وي يكي از دلايل مهم اجرا نشــدن مقررات كدكس بين المللي 
را مديريت ناكارآمد بخش كشاورزي در سال هاي اخير دانسته 
و بيان مي كند: اگر در بخش كشاورزي توليد محصولات بر پايه 
استانداردهاي ملي و بين المللي انجام نمي شود، بايد مسئولان 

پاسخگو باشند. در اين راستا به مقررات صادراتي، ثبت محصول 
سالم و استاندارد توليد نياز داريم تا صادرات با مشخصات خاص 
انجام گيرد با اين حال تشكل هاي بخش خصوصي، NGOها و 
حتي رسانه ها جلوتر از مسئولان مربوطه عمل كرده اند و نقش 

دولتي ها كمرنگ تر بوده است. 

   باقي مانده سموم دغدغه اصلي وزارت جهاد كشاورزي
كدكس محصولات كشــاورزي، شناســنامه محصولات براي 
رقابت پذير كردن آن در بازارهاي بين المللي محسوب مي شود. اين 
مقررات بيشتر در زمينه ميوه ها، سبزيجات تازه و محصولات لبني 
تدوين شده و در اولويت قرار دارد. اين قوانين بر استفاده از كودهاي 
زيستي و آلي و حشرات مفيد براي از بين بردن آفات و حشراتي 
كه به محصولات آسيب مي زند، به جاي كود و سموم شيميايي 
تاكيد دارد چون كود و سم شيميايي، ميكروارگانيسم ها و حشرات 
مفيد را از بين مي برند و اكوسيستم طبيعي را تخريب مي كنند. 
بنابراين براي حفظ منابع طبيعي آب و خاك و همچنين سلامت 
افراد چاره اي جز استفاده از مقررات بين المللي در زمينه توليد 
محصولات سالم كشاورزي نداريم. وزير جهاد كشاورزي نيز، باقي 
مانده هاي سموم در محصولات كشاورزي را يكي از دغدغه هاي 
اصلي ايــن وزارتخانه مي داند و مي گويد: گرچه ســرانه مصرف 
سموم در كشور پايين است اما بد مصرفي )مصرف بي رويه( سم 
توسط كشاورزان، نگراني هايي را در پي دارد و بايد در اين خصوص 
نظارت بيشتري اعمال كرد. حجتي بر نظام مند شدن، فروش و 
نسخه پيچي سم تاكيد كرده و مي افزايد: 6هزار فروشنده سموم 
كشاورزي در كشور وجود دارند كه در حال ساماندهي آنها هستيم. 
در صورت اجراي نظام كدكس بين المللي، محصولات كشاورزي 
تا باغ و مزرعه قابل پيگيري خواهد بود. نهاده هاي كشاورزي مانند 
سم و كود تاثير بسزايي در كيفيت و كميت محصولات كشاورز دارد 
و استاندارد و مقررات بين المللي و نظارت ها در اين زمينه ابتدا بايد 
در توليد اين نهاده ها اجرا شود. در توليد و واردات سم و كود هاي 
شيميايي گرچه قوانين نه چندان سخت داخلي اجرا مي شود اما 
مشــكل اصلي در واردات نهاده هاي تقلبي به صورت قاچاق و به 
قيمت ارزان است كه مشكلات زيادي را به وجود آورده و سلامت 

و بهداشت جامعه را تهديد مي كند. 

 ديده بان حقوق كشاورزان
بياباني، قائم مقام خانه كشــاورز، مي گويد: شوربختانه به دليل 

ســودجويي و زياده خواهي عده اي، برخي مزيت هاي كشاورزي 
و زمينه صادرات برخي محصول را از دســت داده ايم. در برخي 
موارد نيز جنگ هاي تبليغاتي باعث شده تا محصولات شاخص 
ايران در بازارهاي جهاني با استقبال زياد مانند گذشته برخوردار 
نباشد. اكنون سلامت و بهداشــت غذايي در كانون توجه جوامع 
در جهان قرار گرفته و ما هم خواه ناخواه درگير آن هستيم و بايد 
مقررات جهاني را رعايت و در دهكده جهاني هماهنگ عمل كنيم و 

ملزم به رعايت اصول و قوانين بين المللي باشيم. وي افزون بر توجه 
مسئولان به رعايت مقررات و كدكس بين المللي براي محصولات 
كشاورزي و توليدات داخل، از آنها خواست به محصولات وارداتي 
نيز توجه كنند ومی افزايد: دولت بايد در زمينه واردات محصولات 
كشاورزي نيز دقت و وسواس به خرج دهد و بر مواد و محصولاتي 
كه وارد كشور مي شود نظارت هاي جدي اعمال كند. رئيس اتحاديه 
باغداران ايران، درباره استاندارد نبودن برخي نهاده هاي كشاورزي 

توليد داخل، معتقد است: بسياري از كارخانه هاي توليد كود و سم 
از استانداردهاي لازم توليد برخوردار نيستند و محصولات شان 
زيان هاي مضاعفي به كشاورزان، مصرف كنندگان و منابع آب و 
خاك تجديدناپذير كشور وارد مي كند و اميدواريم دولت در اين 
زمينه نظارت و اقدامات جدي انجام دهد چون ما )خانه كشاورز( به 
عنوان ديده بان حقوق كشاورزان كشور با چشم و گوش باز حضور 

داريم و در مقابل آن واكنش نشان مي دهيم. 

گزارش»كسب و كار« از استانداردسازي محصولات كشاورزي

کشاورزی زیستی در ایران تعریف مشخصی ندارد

»از حرف تا عمل فاصله بســيار اســت«، اين جمله آنقدر تكرار شده كه ديگر به 
عنوان ضرب المثل كاربرد پيدا كرده است. اين به اصطلاح ضرب المثل در شرايط 
كنوني كشور و براي طرح ها و برنامه هايي كه از سوي مسئولان اعلام مي شود تا 
اجرا ، مي تواند كاربرد بهتري داشته باشد. به بيان ديگر مصداق كامل اين جمله در 

تفاوت حرف و عمل برخي دولتمردان است.
در حالي كه كشور با كاهش شديد منابع آبي روبه روست و تمامي گفته ها و طرح هايي كه به ويژه در بخش 
كشاورزي ارائه يا تدوين و تصويب مي شود گرد كم آبي و خشكسالي مي چرخد اما عملكرد برخي مسئولان 
مربوط چنين نيست و همچنان راه خود را مي روند. چنانچه در اخبار نشريات و رسانه ها شاهد گفت وگوهاي 
اين دسته از دولتمردان هستيم و كمابيش و به مصداق ضرب المثل فوق، فاصله حرف تا عمل بسيار است. 

   الگوي كشت، حلقه گمشده بخش كشاورزي
معاون امور زراعت وزارت جهاد كشــاورزي، در گفت وگو با يكي از خبرگزاري هاي كشــور، در حالي كه 
از وجود كم آبي و خشكسالي در كشور مي گويد اما در ادامه ســخنان خبر از افزايش 10درصدي كشت 
ســيب زميني مي دهد و ابراز اميدواري مي كند كه با اين روند، بازار سيب زميني امسال از رونق بيشتري 
برخوردار شود.  اين در حالي است كه كارشناسان كشاورزي، با توجه به ادامه خشكسالي ها و بحران آب، 

كشت برخي محصولات مقرون به صرفه نمي دانند. 

   توجيه اقتصادي و منابع آب، چالش آمايش سرزمين
يك كارشناس اقتصاد كشاورزي در اين زمينه مي گويد: كشــت هر محصول بر اساس منابع و اقليم هر 
منطقه بايد انتخاب شود و اين يعني آمايش ســرزمين. در بحث آمايش سرزمين، همچنين اقتصادي و 
توجيه پذير بودن كشاورزي از ديگر موارد مهم و مورد توجه است.  وي مي افزايد: بر اساس سيستم آمايش 
سرزمين، كشت يك محصول با توجه به منابع آبي و محدوديت هاي موجود شايد به صرفه نباشد اما طبق 
اقليم منطقه مي توان آن محصول را كاشت و مازاد نياز را صادر كرد سپس از درآمد صادرات آن، محصول 

استراتژيك و نياز داخل را تامين كرد. 
كشاورزي در كشور ما با داشتن مزيت هاي اقتصادي هنوز معيشتي و سنتي است و كشاورزان مانند پدران 
و نياكان شان و بر اساس عادت و نياز خود و خانواده خود كشت و كار مي كنند و دولت  راهكار عملي براي 
برون رفت از اين مشكل ارائه نمي دهد.  اين كارشناس مسئول اقتصاد كشاورزي، يادآور مي شود: انتخاب 
و ارائه الگوي كشت با توجه شــرايط آب و هوايي هر منطقه، ميزان منابع آب و همچنين صرفه اقتصادي 
آن براي كشاورز، بر عهده وزارت جهاد كشاورزي و كارشناسان موسسه تحقيقات و ترويج كشاورزي اين 

وزارتخانه است. 

   صادرات رايگان آب به همراه محصولات كشاورزي
برخي از كشــاورزان در جنوب كشــور امســال به دليل قيمت پايين هندوانه و خربزه، محصول خود را 

برداشــت نكردند و راضي شدند جاليزهاي شــان به چراگاه دام ها تبديل شــود. در زمينه سيب زميني 
هم وضعيت به همين گونه اســت. البته بهاي اين محصول در بازارهاي داخلي گرانتر از بهاي صادراتي 
 است و كشــت اين محصول آب بر تنها به سود واســطه ها و صادركنندگان و همچنين مصرف كنندگان 

خارجي است. 
 اين در حالي اســت كه خشكســالي در مناطق مركزي، جنوب و شرق كشــور به مرز بحران رسيده و 

كارشناسان و مسئولان مربوط پي در پي نسبت به حساسيت ها و كمبودها هشدار مي دهند. 
عيسي كلانتري، دبيركل خانه كشــاورز، مي گويد: صادرات محصولاتي مانند سيب زميني و هندوانه به 
هيچ وجه توجيه اقتصادي ندارد چون به همراه صادرات 400هزار تني ســيب زميني در سال 2ميليارد 
متر مكعب آب شيرين به كشورهاي ديگر ارســال مي شــود. اين صادرات افتخار ندارد.  وي مي افزايد: 
توليد محصولات كشــاورزي و الگوي كشــت بايد به گونه اي برنامه ريزي و انتخاب شود كه در صورت 
صادر كردن محصولي، آب را هــم صادر نكنيم و در قبال 100ميليون دلار درآمد ارزي ارزشــمندترين 
مايه حيات را به كشــورهاي ديگــر ندهيم.  كلانتري اظهار مي كند: براي برداشــت يك تن پســته در 
هر هكتار با درآمد ارزي حدود 10 هــزار دلار، تنها 2هزار متر مكعب آب مصرف مي شــود در حالي كه 
درآمدزايي از راه صادرات ســيب زميني به ازاي هر متر مكعب آب حدود20 سنت است. اگر مي خواهيم 
 كشاورزي مان اقتصادي شود بايد توليد محصولات آب بر مانند ســيب زميني و هندوانه محدود و حتي 

متوقف شود. 

گزارش »كسب و كار« از كاشت و صادرات محصولات آب بر

صادراتي که افتخار نمي آفریند
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آگهی مفقودی
اینجانب کرم خدا مظفری مالک خودروسواری سمند  LX-EF7 مدل 1395 به شماره 
شهربانی 41ایران753ص29 وشماره بدنه NAACR1HW0GF336120 شماره 
موتور147H0185923 بعلت فقدان اســناد فروش ) سندکمپانی(تقاضای رونوشت 
المثنی اسناد مذکور را نموده است.لذا چنانچه هرکس ادعایی در مورد خودروی مذکور 
داردظرف مدت  ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان 

شهر ساختمان سمند مراجعه نماید.بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور شد. 

آگهی مفقودی
اینجانب هبت الــه فرهی مالک خودروســواری ســمند  ال ایکــس مدل 1388 به شــماره 
شــهربانی 41ایران499ص21وشــماره بدنــه NAAC91CC7AF776621 شــماره 
موتور12488304479 بعلت فقدان اسناد فروش ) سندکمپانی وبرگ سبز(تقاضای رونوشت 
المثنی اسناد مذکور را نموده است.لذا چنانچه هرکس ادعایی در مورد خودروی مذکور داردظرف 
مدت  ده روز به دفتر حقوقی سازمان فروش شرکت ایران خودرو واقع در پیکان شهر ساختمان 
سمند مراجعه نماید.بدیهی است پس از انقضای مهلت مزبور طبق ظوابط مقرر اقدام خواهد شد. 

آگهی فروش 
نوبت سوم

دبیرســتان غیردولتی شــرافت با شناســه ملی 010760254101 واقع 
در مازنــدران – ســاری خیابان ملت بن بســت نهم بفروش می رســد. از 
 متقاضیان محترم تقاضا می شــود بــا شــماره 09112557062 تماس 

حاصل فرمایید.

آگهی مزایده اتومبیل
به موجب پرونده اجرائی کلاسه 140۲00041 له فهیمه رسائی و علیه مرتضی امامی موضوع وصول مهریه به تعداد پنجاه و سه عدد سکه طلای تمام بهار آزادی مقوم به مبلغ 13/674/000/000 
ریال ، برابر درخواست بستانکار خودروی سواری پژو آردی به شماره پلاک ایران 7۲ – ۹54 ط ۹6 متعلق به مدیون بازداشت سیستمی و فیزیکی گردید . مشخصات خودرو سواری پژو آردی 
1600 رنگ طوسی، نوع سوخت بنزین سال ساخت : 137۹ شماره موتور : ۲۲3۲7۹۲5550 شماره شاسی : 7۹7۲6۲51 ، توصیف اجمالی خودرو : از نظر وضعیت اتاق ظاهری سالم و آماده به کار 
می باشد. رکاب سمت چپ دارای پوسیدگی جزئی بوده است . فاقد پنل ضبط بوده است . به دلیل عدم ارائه سوئیچ خودرو امکان بازدید فنی و موتوری مقدور نگردیده است و به نظر نیاز به انجام 
تمامی سرویسهای دوره ای میباشد باطری خودرو به نظر میبایست تعویض گردد لاستیک خودرو هر چهار حلقه قابل استفاده میباشد. خودرو فوق تا این تاریخ دارای دویست و چهل هزار تومان 
خلافی پرداخت نشده در سیستم اجرائیات راهور است. خودرو فوق فاقد بیمه نامه شخص ثالث بوده است . طی بازدید به عمل آمده از شماره شاسی و شماره موتور خودرو فوق اصلت آن مورد 
تایید میباشد . با در نظر گرفتن شرایط فوق و مدل و قیمت خودرو در بازار ، برابر نظر کارشناس رسمی به مبلغ 400/000/000  ریال )چهارصد میلیون ریال( ارزیابی و به قطعیت رسیده است. مزایده 
حضوری و از ساعت ۹ تا 1۲ روز شنبه مورخ 140۲/10/۲3 در پارکینگ شهید اسلامی نور - اداره ثبت شهرستان نور از طریق مزایده به فروش میرسد. ضمناً طبق آیین نامه اصلاحی اجرای مفاد 
استاد متقاضیان میتوانند با پرداخت 10 درصد قیمت پایه 4۸ ساعت قبل از مزایده، در مزایده شرکت نموده و مورد رسمی مزایده به بالاترین قیمت پیشنهادی از بین خریداران فروخته خواهد 
شد ۹0 درصد با قیمانده میبایست ظرف 5 روز به حساب سپرده ثبت واریز گردد در صورت عدم واریز باقیمانده مبلغ پیشنهادی ظرف پنج روز مقرره مبلغ ده درصد پیش پرداخت قابل رگشت 
نخواهد بود و ضبط میگردد به درخواستهای که در غیر از ساعت و تاریخ مقرره در خصوص خرید ارائه گردد و همچنین فیش سپرده ده درصد قیمت پایه پیوست نباشد ترتیب اثر داده نخواهد 

شد و نیم عشر 5 و حق مزایده 6 درصد نقدا” وصول خواهد
شد.شناسه آگهی 1633105 

تاریخ انتشار : 140۲/10/10 
علی سعادتی - ریس ثبت نور

كار و 
كارآفرین

سایت ایران تلنت، یکي از بزرگ ترین 
سایت هاي استخدامي و کاریابي کشور 
فهرستي را با عنوان گزارش سراسري 
حقوق و دســتمزد منتشر کرده است. 
این گزارش در نتیجه ارزیابي دستمزد 
ماهانه 29 هزار نفر از جامعه متخصصان کشور در بهمن 92 تهیه 
شده است.  مجموعه ایران تلنت در گزارش خود خالص دریافتي 
در هر گروه شغلي را براي سه رده کارشناس، سرپرست و مدیر 
ارائه کرده است. بر اســاس این گزارش متغیرهاي مختلفي بر 
میزان دستمزد افراد اثر مي گذارد مانند سابقه کار، رده سازماني، 
نوع شرکت، سطح تحصیلات، نوع دانشگاه و جنسیت. براي مثال 
در سال 92، یک مدیر مالي در تهران با سابقه کاري بین 7 تا 15 
سال، ماهانه به طور متوسط 30 میلیون ریال دریافتي داشته که 
این مبلغ در موارد مختلف بین 15 میلیون تا 53 میلیون ریال 
متغیر بوده است. همچنین خانم ها در سمت هاي مشابه با آقایان، 

به طور میانگین 23درصد حقوق کمتري دریافت کرده اند. 
 به گزارش ایســنا، افزایش دریافتي در مــدارك تحصیلي به 
گونه اي بوده است که فوق لیسانس نسبت به لیسانس17درصد 
و فارغ التحصیلان دانشگاه هاي دولتي نسبت به آزاد نیز 17درصد 

دریافتي بیشتري داشته اند. 

به نفع کارگر و کارفرماست
 به گفته مهرداد پیدایي، استاد دانشگاه و متخصص منابع انساني 
انتشار چنین گزارش هایي در کشورهاي مختلف دنیا رایج است. 
وي در گفت وگو با »کسب و کار« مي گوید: در سایت استاندارد 
مشاغل آمریکا، حقوق، دستمزد و میزان دریافتي تمام مشاغل 
در مناطق مختلف آن کشور مشخص شــده است. این استاد 
دانشگاه مي افزاید: به این ترتیب کارفرما مي تواند ارزیابي کند 
براي استخدام یک نیروي انساني با ویژگي هاي حرفه اي مشخص 
باید چقدر هزینه کند. نیروي کار نیز مي داند چه میزان دریافتي 

حق اوست .

مساله مهم؛ شفافیت
پیدایي ادامه مي دهد: در ایران، اقدام سایت ایران تلنت یکي از 
نخستین گام هایي اســت که در این زمینه برداشته مي شود و 
مي تواند تاثیرات مثبتي بر بازار کار کشــور داشته باشد اما این 

گزارش خالي از اشکال نیست. 
وي بیان مي کند: شفافیت گزارش سایت ایران تلنت تا حدودي 
قابل تردید اســت چرا که میزان دریافتي با میزان دســتمزد 
متفاوت است. دســتمزد حداقل حقوق افراد به همراه مزایایي 
را شامل مي شــود که در لیســت بیمه قرار دارند. اما در میزان 
دریافتي افراد مواردي مانند پاداش هاي ماهیانه و آخر سال، حق 
سفر و ماموریت، مزایاي غیرنقدي و انواع کارانه ها و حق عمل ها 
نیز به حساب مي آیداما بسیاري از شاغلان حاضر به اعلام کل 
مبلغ دریافتي خود نیستند. پیدایي مي گوید: از سوي دیگر باید 
در کنار ارائه میزان دستمزد، میزان کارایي و بهره وري نیروهاي 

انساني نیز ذکر شود. 

مهارت مهم است؛ نه دانشگاه  
وي ادامه مي دهد: بعید به نظر مي رســد که نوع دانشگاه محل 
تحصیل افراد به صورت فراگیر بر دســتمزد آنهــا اثر بگذارد در 
شرکت هاي دولتي وجود چنین مساله اي غیرقانوني است. ممکن 
است در موارد استثنایي در بعضي شرکت هاي خصوصي چنین 
موضوعي صحت داشته باشد، اما در بیشتر شرکت هاي خصوصي 
اهمیت مهارت افراد بسیار بیشتر از مدرك تحصیلي و دانشگاه 
آنهاست. پیدایي مي افزاید: در شرکت ملي نفت ایران قانوني وجود 
دارد که به نخبگان حقوق بیشتري پرداخت مي شود اما مدیران 
شرکت به این نتیجه رسیده اند که افراد نخبه لزوما مهارت کافي 
ندارند. وي مي گوید: زنان و مردان در قبال ساعت هاي کار یکسان 
معمولا حقوق مشابهي دریافت مي کنند. اما ساعات اضافه کاري 
خانم ها معمولا از آقایان کمتر است به همین دلیل ممکن است در 

نهایت میزان دریافتي آنها کمتر باشد. 

 قابلیت هاي فردي مهم تر از سنوات
این متخصص منابع انساني بیان مي کند: در مذاکره کارفرمایان 
شرکت هاي خصوصي و افراد جویاي کار براي تعیین دستمزد، 
متغییرهاي مختلفي اثرگذار اســت. بعضــي از این متغیرها 
به شــرایط و ماهیت شــغل بازمي گردد. مانند میزان سختي 

و پیچیدگــي کار،  و مهارت هایي که نیــاز دارد. پیدایي ادامه 
مي دهد: گروهي دیگر از متغیرها به شرایط و ویژگي هاي فرد 
جویاي کار مربوط مي شود مانند تجربه و سابقه کار، دوره هاي 
 آموزشــي که طي کرده اســت و توانمندي هــا و قابلیت هاي 

فردي.

 وي مي گویــد: مــواردي ماننــد ســطح تحصیــلات و 
ســنوات خدمــت در تعییــن دســتمزد مهم هســتند اما 
شایســتگي ها و توانمندي هاي عملي فرد اهمیت بیشــتري 
 دارنــد. متاســفانه در ایــران بــه این مــورد کمتــر توجه 

مي شود. 

چه متغیرهایي بر تعیین دستمزد افراد در ایران اثرگذار هستند؟

دستمزد فارغ التحصيلان دانشگاه هاي دولتي؛ بيشتر از آزاد

12 میلیون معلول در کشور زندگي مي کنند و آمار بالاي 
تصادفات رانندگي، حوادث ناشي از کار و بیماري هایي مانند 
دیابت در کشور باعث مي شود مدام بر تعداد این افراد افزوده 
شود. در چنین شرایطي آمارها مي گویند نرخ بیکاري در 
میان جامعه معلول کشور بیش از 63 درصد است. از سوي 
دیگر آنها در زمینه هاي مختلف از جمله مسکن مناسب و مسائل درماني و توانبخشي 
نیز با مشکلاتي مواجه هستند. حالا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعي لایحه اي را تنظیم 
کرده که قرار است نگاه جامعي به حقوق معلولان داشته باشد. به گفته مقام نخست 
وزارت کار، بررسي و تصویب این لایحه در کمیسیون اجتماعي دولت در حال انجام 

است و به زودي به صحن علني مجلس مي رود. 
به گزارش »کسب و کار«، علي ربیعي لایحه حقوق شهروندي افراد داراي معلولیت 
را جامع و کامل دانســت و تاکید کرد که در تدوین این لایحه از نظرات تشکل هاي 

مردم نهاد و معلولان صاحب نظر استفاده شده است. 

توجه ویژه به اشتغال 
به گفته وي توجه به تامین اجتماعي معلولان، ایجاد ظرفیت براي اشتغال این افراد 
و تعیین تسهیلات و معافیت ها براي کارفرمایاني که معلولان را استخدام مي کنند، 
از جمله مهم ترین ویژگي هاي لایحه اي اســت که وزارت تعــاون آن را تدوین کرده 
است. در لایحه اي که به زودي به مجلس ارســال مي شود، پیش بیني  شده سازمان 
بهزیســتي زمینه هاي اشــتغال معلولان را فراهم کند و صندوق کارآفریني براي 
معلولان ایجاد شود، همچنین سازمان بهزیســتي موظف است وسایل، تجهیزات و 
 فناوري هاي کمک زیستي تســهیل کننده را با رعایت استانداردهاي لازم در اختیار 

معلولان قرار دهد. 
بر اساس این لایحه، معلولان مي توانند در سطوح مختلف  تحصیلي از آموزش رایگان 
بهره مند شوند، همچنین اشــخاصي که براي توســعه و احداث مراکز توانبخشي، 
نگهداري هاي مراقبتي،  حرفه آموزي و آمــوزش براي معلولان فعالیت هایي را انجام 

مي دهند از معافیت هاي مالیاتي قانوني بهره مند مي شوند. 

ساختمان ها مناسب سازي مي شوند
لایحــه حقــوق شــهروندي افــراد داراي معلولیت، بــه بحث تامین مســکن 
آنها نیز توجــه دارد. وزیر تعاون در ایــن مورد گفت: در شهرك ســازي هاي انجام 
شده در ســال هاي گذشــته به  ویژه در پروژه هاي مسکن مهر، اســتاندارد زندگي 
براي معلولان رعایت نشــده اســت. در شهرك سازي ها، انبوه ســازي ها و ساخت 
 مراکــز تفریحــي و تجاري بایــد شــرایط بهتري بــراي حرکت بهتــر معلولان 

محیا شود. 

معلولان را به خانه ببریم
به اعتقاد ربیعي یکي از موانع تحقق کامل حقوق معلولان، کمبود نظارت بر اجراي 
قوانین مربوطه است؛ بر همین اساس در لایحه جدید دولت تشکیل شورایعالي امور 
شهروندان داراي معلولیت پیش بیني شده است و از جمله کارکردهاي این شورا انجام 

امور نظارتي است. 
وزیر تعاون پس از بیان جزئیات لایحه حقوق شهروندي افراد داراي معلولیت گفت: با 
تصویب این لایحه باید زندگي معلولان را بهبود بخشیم و شرایطي را فراهم کنیم که 

با بردن فعالیت هاي مربوط به بهزیستي به خانه ها، معلولان در خانه هاي خود تحت 
حمایت بیشتر بهزیستي قرار بگیرند تا زندگي در کنار خانواده را تجربه کنند. به اعتقاد 

ما این روش بسیار بهتر از این است که آنها در مراکز بهزیستي نگهداري شوند. 

مناسب سازي مراکز فني و حرفه اي 
محمد کاري، مدیرعامل انجمن نداي معلولان از جمله افرادي است که در تدوین این لایحه 
با وزارت تعاون همکاري کرده است. وي به »کسب و کار« گفت: قانون پیشین حمایت 
از حقوق معلولان 16 ماده داشت. طي جلسات متعددي که با حضور مسئولان دولتي و 
نمایندگان تشکل ها و انجمن هاي غیردولتي تشکیل شد، لایحه اي با بیش از 30 ماده شکل 
گرفت. کاري، درباره جزئیات این لایحه در زمینه توانمندسازي و اشتغال معلولان گفت: 
تعدادي از شهروندان معلول نیاز به مهارت آموزي دارند اما بسیاري از مراکز و کارگاه هاي 
آموزش مهارت، شرایط و تجهیزات لازم براي بهره مندي این افراد را ندارند؛ براي مثال فاقد 
آسانسور یا رمپ براي تردد معلولان هستند. مقرر شده است در مرحله نخست سازمان 
آموزش فني و حرفه اي، مراکز و کارگاه هاي موجود را براي استفاده معلولان مناسب سازي 
کند. وي افزود: در مرحله دوم نیز این سازمان مراکز جدید و مناسبي را براي بهره مندي 
معلولان از آموزش هاي مهارتي تاسیس مي کند. به این ترتیب این افراد نیز مي توانند در 

کنار شهروندان دیگر از آموزش هاي فني و حرفه اي  استفاده کنند. 

برنامه اي براي فارغ التحصیلان معلول
این فعال حقوق معلولان با اشاره به تحصیل حدود 26 هزار دانشجوي معلول در کشور گفت: 
این افراد پس از فارغ التحصیلي با مشکل اشتغال مواجه هستند. در لایحه جدید پیش بیني 
شده است سهم معلولان از استخدام دســتگاه هاي دولتي از 3 درصد به 5 درصد افزایش 
یابد. کاري ادامه داد: به دلیل نبود  ساز و کارهاي اجرایي و نظارتي مناسب، قانون اختصاص 
 3 درصد از اســتخدام هاي دولتي به معلولان در عمل موفق نبود اما در لایحه جدید این  

ساز و کارها پیش بیني شده  است. دســتگاه هاي دولتي موظف هستند سهم معلولان را 
 به خود آنها اختصاص دهند و تا زمان پر شــدن تمام این سهمیه از معلولان، آن را خالي 

نگهدارند. 
 

بهزیستي کارگاه هاي حمایتي مي سازد
مدیرعامل انجمن نداي معلولان بیان کرد: گروهي از معلولان مانند افرادي که داراي چند 
معلولیت هستند یا افراد کم توان ذهني براي اشتغال نیاز به کارگاه هاي حمایتي دارند. در 
لایحه، وزارت تعاون، سازمان بهزیستي موظف شده این کارگاه  را ایجاد کند و محصولات 

تولیدي را به نحوي به فروش برساند. 

»كسب و كار« گزارش مي دهد

مناسب سازي مراكز آموزش فني و حرفه اي
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مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان استان ایلام: 

نگاه ویژه دولت سیزدهم به کانون 
پرورش فکری قابل تقدیر است 

 ایلام- مدیرکل کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان ایلام در گزارشی، به تشریح عملکرد و 
فعالیت های این کانون در دولت سیزدهم پرداخت. 
فاطمه رستگار با اشــاره به افزایش بودجه های 
عمرانی طی دوسال گذشته اظهار داشت: با همت 
جهادی دولتمردان بودجه های عمرانی بســیار 
خوبی به کانون پرورش فکــری ایلام تخصیص 
داده شد که با تزریق این اعتبارات فضاسازی های 
مناسبی در اکثر شهرســتان های استان صورت 

گرفته است. 
وی افزود: تخصیص اعتبارات به این مجموعه در 
سال۱۴۰۰ مبلغ هشــت میلیارد ریال، در سال 
۱۴۰۱ مبلغ ۴۰ میلیارد ریال و در سال جاری هم 
به ۶۰ میلیارد ریال رسیده است که با رشد قابل 
توجهی همراه بوده است. وی با اشاره به اهمیت 
دوران کودکی و نوجوانی در شکل گیری شخصیت 
افراد جامعه گفــت: اولویت کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوان استان ایلام، شکوفایی استعداد 
و توانمندی های این عزیزان در آینده سازی این 

مرز و بوم می باشد. 
این مسئول ادامه داد: در سال گذشته با حمایت 
های سازمان برنامه و بودجه اســتان و نگاه ویژه 
استاندار محترم به حوزه کودک و نوجوان، مرکز 
فرهنگی هنری "ســراب باغ" ســرانجام پس از 
گذشت چندین سال با هدف انجام فعالیت های 
فرهنگی و بهــره مندی کــودکان و نوجوانان از 
خدمات این مرکز، افتتاح گردید. رستگار افزود: هم 
چنین مرکز نجوم کانون بعد از ۱۲ سال بلاتکلیفی 
از محل بودجه امسال و سال گذشته برای تکمیل 
وارد لیست برنامه های اصلی عمرانی کانون شد و 
در حال حاضر مراحل عمرانی آن به پایان رسیده 
و با همت استاندار محترم و رییس سازمان برنامه 
و بودجه استان، مبلغ ۲ میلیارد تومان اعتبار برای 
تجهیز این رصدخانه در نظر گرفته شده است و 
امیدواریم با تکمیل تجهیزات تاپایان سال مورد 
بهره برداری قرارگیرد و در سال آینده شاهد حضور 
علاقه مندان به نجوم، خصوصا کودکان و نوجوانان 
در این مرکز باشیم.  وی نقش تربیتی کانون پرورش 
فکری را بسیار مهم ارزیابی کرد و گفت: عملکرد 
این مجموعه مبتنی بر توزیع عادلانه فرهنگی و 
توجه به کلیه مراکز سطح استان بخصوص مراکز 
فرهنگی هنری شهرستان ها بوده است و این امر 
نشات گرفته از نگاه ویژه و دولت مردمی سیزدهم 

به کانون های سراسر کشور است. 
مدیرکل کانون پــرورش فکری کودک و نوجوان 
ایلام با اشاره به برگزاری دومین جشنواره نماز و 
جشــنواره قصه گویی در سال جاری تصیح کرد: 
این اداره کل، در سوم دی ماه سال جاری میزبان 
مهرواره ملی "بچه های اربعین" در بخش ادبی نیز 
بوده اســت. وی یادآور شد: کانون پرورش فکری 
ایلام در راســتای رســالت فرهنگی خود در ایام 
اربعین به مدت ۲۰ روز با استقرار در پایانه مرزی 
مهران برنامه های متنــوع فرهنگی و دینی برای 

کودکان و نوجوانان اجرا نموده است.
این مقام مسئول تعداد اعضای کودک و نوجوان 
این کانون را ۸۲۴۸ نفر اعلام کرد و گفت: محوریت 
فعالیت های کانون، کتابخانه های آن است. وی 
ادامه داد: در حال حاضر تعــداد ۱۷ هزار و ۵۰۰ 
عنوان کتاب در کتابخانه های این کانون در سراسر 
استان موجود است و امسال نیز به همت معاونت 
فرهنگی کانون کشــوری و تلاش های دلسوزانه 
مدیرعامل محترم دکتر علامتی، حدود ۹ هزارجلد 

کتاب به این مجموعه اضافه شده است. 
رستگار ادامه داد: از سال ۱۴۰۰ تاکنون به منظور 
غنی ســازی اوقات فراغت کودکان و نوجوانان، 
علاوه بر برنامه های ابلاغی، کارگاه های تخصصی 
فرهنگی، هنری و ادبی در رشــته های مختلف 
کاردستی،نقاشی، قصه گویی،نمایش عروسکی 
و... برگزار گردیده است که با استقبال چشمگیر 

والدین روبه رو شده ایم. 
وی ارائه الگوهای مناسب به کودک و نوجوان را پایه 
و اساس فعالیت های فرهنگی برشمرد و ابراز کرد: 
برگزاری جشنواره سرود و نمایش های عروسکی 
در دهه مبارک فجر، برگــزاری برنامه های هفته 
مقاومت به مناسبت شهادت سرار دلها حاج قاسم 
سلیمانی، ویژه برنامه ولادت حضرت زهرا و تجلیل 
از زنان بی سرپرست و مادران پیشگام در امر فرزند 
آوری، از جمله اقدامات و فعالیت های این مجموعه 

در این بازه زمانی بوده است. 
فاطمه رســتگار در پایان ضمن اشاره به ضرورت 
آگاهی مردم از فعالیت های کانون پرورش فکری، 
خواستار همکاری بیشتر رسانه ها در اطلاع رسانی 

در خصوص فعالیت های این در سطح استان شد.

خبر

معاون فرهنگی و رســانه 
ای اداره کل فرهنــگ و 
ارشاد اسلامی آذربایجان 
شرقی با اشاره به استقبال 
چشــمگیر اصحاب رسانه 
از جشنواره رســانه ای کنگره ملی بزرگداشت ۱۰ 
هزار شهید آذربایجان شــرقی، گفت: ٣۵۸ اثر به 
دبیرخانه جشنواره رسانه ای این کنگره در استان 

رسیده است.
حسن گلی در نشست نهایی و جمع بندی اقدامات 
کمیته ارتباطات و رسانه کنگره ملی بزرگداشت ۱۰ 
هزار شهید آذربایجان شرقی در سالن جلسات صدا 
و سیما، با بیان اینکه جشــنواره به ایستگاه داوری 
آثار رســید، اظهار کرد: بیشــترین آثار رسیده به 
جشنواره به ترتیب در قالب های گزارش، یادداشت 
و سرمقاله، تیتر و مصاحبه هستند که پس از داوری 
توسط داوران برجسته کشوری، آثار برتر قالب های 
هفت گانه جشنواره مشخص و صاحبان آثار در آئین 
اختتامیه جشنواره مورد تجلیل قرار خواهند گرفت.

وی همچنین گفت: برگــزاری دومین کنگره ملی 
بزرگداشت ۱۰ هزار شهید آذربایجان شرقی پس 
از حدود ســه دهه از برگزاری نخســتین کنگره 

شهدای آذربایجان اقدامی ارزشمند، قابل تحسین 
و دشــوار اســت که با اهتمام ویژه فرمانده سپاه 
عاشــورا و حمایت های اســتاندار و نماینده ولی 
 فقیه در استان و تلاش همه دســت اندرکاران به 

سرانجام رسید.
دبیر شــورای سیاستگذاری جشــنواره رسانه ای 

کنگره بزرگداشــت ۱۰ هزار شــهید آذربایجان 
شــرقی با بیان اینکه آثــار نزدیک بــه ۱۰۰ نفر 
از اصحاب رســانه به این جشــنواره اثر فرستاده 
شــده، افزود: تلاش مــی کنیم آئیــن اختتامیه 
 جشــنواره اواخر دی یا اوایل بهمن ماه سال جاری 

برگزار شود.

گلی همچنین با اشــاره به کارکرد خوب اصحاب 
رســانه در قبال کنگره ۱۰ هزار شهید آذربایجان 
شــرقی، گفت: کارگروه رســانه هــای مکتوب، 
خبرگزاری ها و پایگاه های خبری کنگره و بیشتر 
اصحاب رسانه استان از جمله فعال ترین قشرهای 
مرتبط و فعال با کنگره بودند و ما قدردان زحمات 
همه این عزیزان هســتیم که در کنار اســتقبال 
چشــمگیر از جشــنواره، اخبار مختلف کنگره را 
نیز در ماه های گذشــته به خوبی پوشــش دادند 
 چون انتظار داشتیم زحمات اصحاب رسانه بیشتر 

دیده شود.
وی جشنواره رسانه ای را از مهمترین رویدادهای 
مرتبط کنگره دانســت که نقش قابل توجهی در 
معرفی و تبیین اهداف کنگره در فضای رســانه و 

مجازی استانی و ملی داشته است.
 جشنواره رســانه ای کنگره بزرگداشت ۱۰ هزار 
شهید آذربایجان شرقی توســط اداره کل فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی و همراهی خانــه مطبوعات و 
ســایر تشــکل های رســانه ای اســتان در شش 
قالب رســانه ای و هشــت محور موضوعی اصلی 
و یک محــور موضوعی بخش ویــژه تحت عنوان 
معرفــی و تبییــن شــخصیت شــهدای جامعه 
 فرهنگ، هنر و رســانه آذربایجان شــرقی برگزار 

می شود.

حسن گلی معاون فرهنگی و رسانه ای فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی خبر داد

ارسال ٣۵٨ اثر به دبیرخانه جشنواره رسانه ای کنگره ۱۰ هزار شهید

مدیرکل تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
مازندران مطرح کرد:

ابلاغ خط اعتبــاری ویژه برای 
حمایت از تعاونی ها

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مازندران 
گفت: تســهیلات پرداختی بــرای تعاونی ها 
رشــد چندیــن برابــری داشــته و خطوط 
 اعتباری ویژه ای برای توسعه این بخش ابلاغ 

شده است.
علی باقری با اشــاره به اینکه ۷ هزار و ۷۰۰ 
تعاونی فعال در اســتان وجــود دارد، اظهار 
کرد: بیش از ۱۴ هزار تعاونی در اســتان ثبت 
 شــده اســت که بیش از نیمــی از آنها فعال 

هستند.
وی با تأکیــد بر ضــرورت تعییــن تکلیف 
تعاونی هــای راکــد و غیرفعال در اســتان 
خاطرنشــان کرد: بحث احیای تعاونی های 
غیرفعال در اولویت قــرار دارد و باید دید این 
تعاونی ها به چه نــوع حمایتی بــرای ادامه 

فعالیت خود نیاز دارند.
باقری ادامه داد: تعاونی ها یا باید فعال باشند 

و یا اینکه از گردونه این بخش خارج شوند.
مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی مازندران 
با وجود اقتصادهای دولتی، خصوصی و تعاونی 
در کشــور تصریح کرد: با توجه به عدم توجه 
دولت ها در گذشته به بخش تعاون، متاسفانه 
شاهد عقب ماندن این حوزه از رشد مطلوب 

بوده ایم.
وی ادامــه داد: عدم وجــود باور تعــاون از 
مشــکلات اصلی این حوزه در گذشته بود که 
در دولت ســیزدهم این مهم به صورت قابل 

توجهی بهبود یافته است.
باقری با اشاره به توجه ویژه استاندار مازندران 
به بخش تعاون همگام با دو لت سیزدهم، بیان 
کرد: طرح توانمندسازی ۵۰۰ روستا در استان 
با دستور اســتاندار مازندران با اولویت بخش 

تعاون در جریان است.
مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی مازندران 
افزود: ســهم اقتصاد بخش تعاون در استان 
مازندران از متوسط کشــوری بالاتر است که 

این مهم نشان از ظرفیت بالای استان دارد.
وی وجود روســتاهای زیاد را یکی از مزایای 
بزرگ استان برشــمرد و افزود: روستاها یکی 
از مهم ترین مکان هایی هســتند که با توجه 
به ظرفیت های اقتصادی بالا باید به تشکیل 
تعاونی در آن توســط خود مردم روســتا و یا 

سرمایه گذاران اهمیت داد.
باقری ادامه داد: تشــکیل تعاونی های توسعه 
روستایی می تواند کمک شایانی به درآمدزایی 
اهالی، اشــتغالزایی، مهاجــرت معکوس و... 

داشته باشد.
مدیر کل تعاون کار و رفاه اجتماعی مازندران 
خاطرنشان کرد: در سفر به روستاها و مناطق 
محروم استان بر مزایای تشکیل تعاونی های 
توسعه روســتایی تأکید می کنیم و این خود 

یک فعالیت ترویجی برای بخش تعاون است.
رئیس شــورای هماهنگی تعــاون کار و رفاه 
اجتماعی با اشاره به گام بزرگ دولت سیزدهم 
در راستای توســعه بخش تعاون، افزود: پس 
از ۱٣ سال سند توســعه بخش تعاون توسط 
دولت سیزدهم به پیشنهاد وزارت تعاون کار 
و رفاه اجتماعی ابلاغ شد که کمک شایانی به 

توسعه این بخش مهم در کشور خواهد کرد.
وی با اشاره بر اهداف سند توسعه بخش تعاون 
افزود: آموزش و ترویح تعــاون، بهبود فضای 
کســب و کار در این حوزه، توســعه عدالت 
اجتماعی، توزیع عادلانه ثــروت و... از اهداف 

مهمی هستند که در سند قید شده است.
باقری ادامــه داد: همچنین تحقق ۲۰ درصد 
اشتغال توسط تعاونی ها، تخصص ۱۵ درصد از 
حجم نقدینگی استان و کشور به بخش تعاون، 
ســرمایه گذاری ۴۵ درصدی در این بخش از 
نکات مهم دیگری است که در سند آمده است.

این مسئول با تأکید بر اینکه سند توسعه بخش 
تعاون تکلیف دســتگاه های اجرایی را برای 
حمایت از این بخش تعیین کرده است، تصریح 
کرد: همه دستگاه های اجرایی باید در راستای 
توســعه این بخش مهم نقش آفرینی کنند و 
این مهم فقط به صدور مجوز خلاصه نمی شود 
بلکه باید حمایت های مادی و معنوی ویژه ای 

داشته باشند.
وی حمایــت مالــی از تعاونی هــا را یکی از 
مهم ترین مســائل برای این بخش برشمرد و 
خاطرنشان کرد: تسهیلات پرداختی در دولت 
سیزدهم برای تعاونی ها رشد چندین برابری 
داشته اســت و خطوط اعتباری ویژه ای برای 

توسعه این بخش ابلاغ شده است.

اخبار

 رییس حوزه هنری مازندران گفت: سومین رویداد 
ملی هنری روایت حبیب با شــعار جهان پهلوان 

سردار سلیمانی در ساری برگزار می شود.
مهدی معصومــی گرجی با بیان اینکه ســومین 
رویداد ملی هری روایت حبیب ویژه سالگرد سردار 
سلیمانی در استان برگزار می شــود، افزود: ویژه 
برنامه روایت حبیب به مدت سه سال توسط حوزه 
هنری در سراسر کشور با موضوع سردار سلیمانی 

برگزار می شود.
وی با عنوان اینکه در استان مازندران این رویداد 
از سال قبل آغاز شد، گفت: پارسال این رویداد در 
سه شهر نکا، قائمشهر و ساری به صورت میدانی 
و صحنه ای اجرا شد و امســال این ویژه برنامه در 

استان برگزار می شود.

وی ۱۲ دی را زمــان برگزاری ســومین رویداد 
روایــت حبیــب در اســتان بیان کــرد و گفت: 
ایــن مراســم در زورخانــه مرحوم عمــادی با 
 شــعار جهان پهلــوان حاج قاســم ســلیمانی 

برگزار می شود.
معصومی گرجی با اظهار اینکه هر سال با رویکرد 
و نگاه خلاق هنری این رویداد برگزار می شــود، 
افزود: هدف این اســت با زبان هنر از رشادت ها و 
سلحشوری ها، اخلاق، منش، معرفت و مرام سردار 

سلیمانی را برای مردم بازگو کنیم.
رئیس حوزه هنری مازندران با عنوان اینکه شعر 
خوانی، نقالی و اجرای مرشــد، اجــرای نمایش، 
روایتگری از جمله بخش های این رویداد اســت، 
گفت: موسیقی تک خوان محلی مازندرانی، تجلیل 

از جوانمردان ورزشکار که مقابل اسرائیل رقابت 
نکردند، رونمایی از اثر نقاشــی دیجیتال از دیگر 

بخش های مراسم است.
وی گفت: این رویداد با مشــارکت دستگاه های 
فرهنگی استان از جمله ورزش و جوانان، فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، سپاه کربلا، شهرداری، بنیاد حفظ 

آثار و غیره برپا می شود.
معصومی گرجی تصریح کرد: همچنین در این ویژه 
برنامه از هنرمندان متعهد استان استفاده می شود و 
تلاش داریم این رویداد را با حضور مردم اجرا کنیم 
زیرا سردار سلیمانی در دل مردم زندگی می کرد 

و با مردم بود.
وی بااشــاره به دلیل انتخاب شعار جهان پهلوان 
ســلیمانی گفت: سردار ســلیمانی از کودکی در 

زورخانه فعالیت می کرد و این مرام و پهلوانی را از 
کودکی کسب کرده بودند و وظیفه داریم در نشر 
ارزش ها با زبان جهانی هنر و تبیین اهداف انقلاب 

اسلامی تلاش کنیم.

مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشاه گفت: از ابتدای 
سال جاری تاکنون ۷۷۹ واحد موتورخانه در بخش های 
خانگی، اداری، تجاری، آموزشــی و مذهبی اســتان 
بهینه سازی شده و این شرکت آمادگی دارد این کار را 
به صورت رایگان برای تمام واحدهایی که موتورخانه 

دارند، انجام دهد.
ناصر حسینی افزود: بهینه سازی شامل تنظیم دمای 
مشعل موتورخانه ها، تعویض رسوب گیرها و عایق کاری 

لوله ها و سایر اقدامات لازم می شود.
وی یادآور شد: مالکان ساختمان های دارای موتورخانه 
 GOC. NIGC. IR می توانند با مراجعــه به ســایت
و ثبت شــماره  اشــتراک خود در نوبت قرار بگیرند تا 
همکاران ما در اســرع  وقت نســبت به بهینه سازی 

موتورخانه های آنان اقدام کنند. مدیرعامل شرکت گاز 
استان کرمانشاه اضافه کرد: بهینه سازی موتورخانه ها 
شامل سرویس دیگ و مشــعل و عایق کاری مخازن 
آب گرم نیز می شود که این امر ۱۰ تا ۱۵ درصد مصرف 
 گاز را کاهش داده و باعث افزایش طول عمر تأسیسات 

موتورخانه ها می شود.
حســینی اضافه کرد: طــرح اصلاح و بهینه ســازی 
موتورخانه ها توسط شرکت ملی گاز ایران در سراسر 
کشور اجرا می شود و بهینه ســازی موتور خانه های 
مشــترکان خانگی، تجاری، اداری و مدارس از منابع 
داخلی شــرکت ملی گاز و به صورت رایگان توســط 

مجریان ذی صلاح انجام می شود.
وی گفت: هر اقدامی که موجب صرفه جویی و مصرف 

بهینه گاز شــود در واقــع خدمت به کشــور و حفظ 
ثروت های ملی و کمک به فرزندانمان برای داشــتن 

آینده ای بهتر است.
حسینی با تأکید بر اجرای بدون وقفه طرح پایش دمای 
ادارات و ســازمان ها، از ۲ هزار و ۲۶۱ مورد بازرسی و 
پایش از دمای ادارات سطح استان خبر داد و گفت: در 
جریان این پایش ها به ۱۲٣ اداره و سازمان به علت عدم 
رعایت دمای رفاه، اخطار داده شده است ضمن آنکه ۱۴ 
اداره و نهاد از انجام پایش دما ممانعت به عمل آورده اند 

ولی تاکنون گاز هیچ نهادی قطع نشده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان کرمانشــاه بیان اینکه 
استفاده از دستگاه گرمایشــی در محیط های باز نیز 
ممنوع است، گفت: در جریان پایش های به عمل آمده 

تاکنــون ۶۰ عدد گرماتــاب، از مکان هــای مختلف 
جمع آوری شده است.

حسینی تاکید کرد: هر روز جلســه مدیریت بحران 
باهدف مدیریت و کاهش مصرف گاز در شــرکت گاز 
برگزار و تصمیمات لازم اتخاذ و بــه اطلاع نهادهای 

ذی ربط رسانده می شود.

رییس حوزه هنری مازندران خبر داد:

برپایی رویداد ملی هنری روایت حبیب با شعار جهان پهلوان سلیمانی

به طور رایگان ۷۷۹ واحد موتورخانه بهبود یافته و بهینه سازی شد
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  ایلام- مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
منطقه ایلام در حاشیه رویداد جام رسانه امید گفت: 
خدا را شاکریم که با هوشیاری مردم و واکنش سریع 
کارکنان شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
ایلام توانستیم در کمترین زمان ممکن این توطئه 

دشمنان کشور را با موفقیت پشت سر بگذاریم. 
پرویز ایدون با اشاره به تجهیز نفتکش های ناوگان 
حمل و نقل لستان به طرح "کهاب" اظهار داشت: 
این طرح در راســتای جمع آوری و بازیافت بخار 
بنزین انجام گردیده و در این راستا به منظور کاهش 
اتلاف فرآورده هــای نفتی، حــدود ۲۰ نفتکش 
فرسوده اســتان با دســتگاه های جدید جایگزین 

شده اند. 
وی در خصوص عملکرد شرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه ایلام در دولت ســیزدهم گفت: 
تامین سوخت جایگزین واحدهای پرمصرف صنعتی 
از جمله پتروشــیمی ایلام، کارخانه ســیمان و.... 
تبدیل وضعیت ٣۰ نفر از کارکنان ایثارگر و صدور 

موافقت احداث ۴ باب جایگاه جدید در سطح استان 
از مهمترین اقدامات صورت گرفته می باشند. وی 

ادامه داد: 
هم چنین با هدف کنترل مصرف سوخت در دوسال 
گذشته با انجام گشــت های کنترلی بیش از ۱۷۴ 
هزار لیتر نفتگاز، نفت ســفید و نفت کوزه کشــف 
گردیده است. مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده 
های نفتی منطقه ایلام با بیان اینکه نفتگاز یورو۴ 
در شهرهای ایلام، مهران، ایوان، سیروان، دره شهر 
و دهلران عرضه می شود تصریح کرد: در این مدت 
بیــش از ۵٣ میلیون لیتر نفتــگاز موردنیاز بخش 
کشاورزی و ۷۰ میلیون لیتر سوخت شرکت های 
عمرانی فعال در حوزه های راهسازی، سد سازی و 

حفاری توسط این شرکت تامین شده است. 
ایــدون در خصوص اقدامات شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتــی منطقه ایــلام در ایام اربعین 
گفت: علاوه بر تامین سوخت ناوگان عمومی حمل 
و نقل، حدود ۷۰۰ اتوبوس خط واحد مهران، ٣۵۰ 
اتوبوس در کشور عراق و اتوبوس های بین شهری 
و نیز بیش از ۵۰۰ هزار خودرو از خدمات سوخت 

رسانی شرکت بهره مند گردیده اند. 
وی اضافه کرد: از سال ۱۴۰۰ تاکنون این شرکت 
با برپایی موکب اربعین در ایــلام و مهران، تامین 
سوخت مواکب و انجام کمک مومنانه در ۸ مرحله 
به ارزش ۵ میلیــارد ریال تلاش نموده تا نقشــی 
 در خدمات رســانی شایســته به زائــران اربعین 

داشته باشد.

در حاشــیه نمایشگاه ایران اســتیل فاب ، نخستین 
همایش ملی سازه های فولادی ایران با موضوع بررسی 
جایگاه ســازه های فولادی در تامین ایمنی و امنیت 

ساختمان های شهری 
مدیر تحقیق و توسعه ذوب آهن اصفهان در نخستین 
همایش ملی ســازه های فولادی ایران گفت: اصلاح 
استانداردهای ملی صنعت ساختمان بر اساس زلزله 

خیز بودن ایران ضرورت دارد.
مرتضی شیرین پرور مدیر تحقیق و توسعه ذوب آهن 
اصفهان در نخســتین نمایشگاه ســازه های فولادی 
و صنایع، ماشــین آلات و خدمات مهندسی وابسته 
)ایران استیل فاب( به توسعه استانداردهای فولادی در 
ذوب آهن اصفهان اشاره کرد و گفت: این مجتمع عظیم 
صنعتی با استفاده از توان تخصصی موجود، محصولات 

فولادی را با بالاترین کیفیت به بازار ارائه می کند.
وی افــزود: دریافت اســتانداردهای ســخت گیرانه 
 BS۴۴۴۹ مطابق با اســتاندارد CARES گواهینامه
و گواهینامه همولوگیشن برای صادرات محصولات 
فولادی به بازارهای هدف از جملــه اقدامات صورت 
گرفته در این شرکت می باشد. در واقع کیفیت ذاتی 
و رعایت استانداردها، محصولات ذوب آهن را در سطح 

ملی و بین المللی شاخص کرده است
مدیر تحقیق و توسعه ذوب آهن اصفهان اظهار داشت : 
این مجتمع عظیم صنعتی از برترین کارشناسان طراحی 
کالیبر در کشور و در سطح بین المللی بهره می برد و این 
مهم برگ برنده این شرکت برای تولید محصولات خاص 
می باشــد. وی در خصوص لزوم اصلاح استانداردهای 

ملی توسط انجمن های تخصصی گفت: درحال حاضر 
تولید تیرآهن در کشور براساس استانداردهای آلمانی 
صورت می گیرد در حالیکه کشــور آلمان یک منطقه 
زلزله خیر نیست و کشور ما باید تولیدات خود را براساس 

استانداردهای آمریکایی اصلاح کنند.
شــیرین پــرور اظهار داشــت: ذوب آهــن اصفهان 
برنامه ریزی لازم با کمک دانشگاه های صنعتی را برای 
توسعه اســتانداردهای تولید محصول انجام داده که 
تحول شــایانی در تولید محصولات فولادی به شمار 

می رود.
مدیر تحقیق توسعه ذوب آهن، اقدامات این شرکت 
را در خصــوص طراحی محصولات جدید و توســعه 
استانداردها تشریح نمود و در مورد توان فنی ستودنی 
این شــرکت گفت: باید بــا تکیه بر نیروی انســانی 
متخصص و تکنولوژی موجود برای رفع نیازهای کشور 
به تولید محصولات خاص صنعتی بپردازیم و از همه 
 فعالان جهت همکاری برای تولیــد این محصولات 

دعوت نمود

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام: 

هوشیاری مردم و مدیریت مسئولان، توطئه بنزین را خنثی کرد
مدیر تحقیق و توسعه ذوب آهن اصفهان: 

حضور فعال ذوب آهن در نمایشگاه استیل فاب و همایش  سازه های فولادی ایران

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

پیگیري روياها با وسواس فكري عملي يك 
اختلال نیست  و شــما بايد بدانید بهترين 
كارآفرينان معتاد موفقیت هستند. در اين 
نوشتار توصیه هايي از يك كارآفرين موفق 
را مي خوانیم كه از اعتیاد به مواد مخدر به 
اعتیاد به موفقیت روي آورده اســت. با ما 

همراه باشید. 
آدم ها به من برچسب وسواسي، كارآفرينان 
معتاد موفقیت، معتاد بــه كار، عقده اي و 
نامتعادل زده انــد و مي گويند كار كردن با 
من غیرممكن اســت. آنها به من مي گويند 
به طور نامعقولي پرتوقع هستم و از خودم 
و ديگران انتظارات غیرواقع گرايانه دارم. 
بــراي »درمان« اين مشــكل راه حل هاي 
مختلفي به من پیشنهاد داده اند. پزشكان 
 ADHD ،)بیش فعالي( ADD به من برچسب
 OCD ،)اختلال كم توجهــي – بیش فعالي(
)اختلال وســواس فكري عملي( و خیلي 
چیزهاي ديگر مي زنند. دوستان و خانواده ام 
از من مي خواهند بي خیال شوم، آرام بگیرم، 

كوتاه بیايم و سخت نگیرم. 
اما من فهمیدم مشكل از من نیست، بلكه 
از آنهاســت. آنچه در حــال نابود كردن 
مردم آمريكاست، اختلال متوسط گرايي با 

وسواس فكري عملي است. 
حتي اگر من ADD يا ADHD داشته باشم، 
اين نه يك »بیماري« غیرعادي اســت، نه 
چیزي است كه نیازمند درمان باشد. همه 
ما مثل بچه ها عقده اي هستیم. فقط زماني 
كه جامعه به ما مي آمــوزد كوتاه بیايیم، از 
چیزهايي كه به شــدت به آنها علاقه داريم 

دست مي كشــیم. موفقیت من زماني آغاز 
شد كه به خودم اجازه دادم كاملا به عقده ام 
مسلط شــوم و آن را در مسیري خوب به 
كار بگیرم. زماني كه مــردي جوان بودم 
بي توجهي به عقده ام تقريبا من را كشت، 
چون روياهاي ابرموفق بــودن را با عادت 
مصرف روزانه مواد مخــدر معاوضه كردم. 
من يك ماه را در مركز درمان اعتیاد سپري 
كردم. وقتي در حال ترك آنجا بودم مشاور 
به من گفت »تو شخصیتي معتاد داري. تو 
بیماري اي داري كــه هرگز نمي تواني از آن 
بهبود بیابي. تو هیچ كنترلي روي بیماري 
يا زندگي ات نــداري و احتمال اينكه ديگر 
هرگز مواد مخدر استفاده نكني تقريبا صفر 
است.«هرچند مركز درمان اعتیاد فرصتي 
به من داد تا مواد مخدر را كنار بگذارم اما من 
را كاملا بازپروري نكرد يا در درجه اول دلايل 
گرايش من را به مصرف مواد مخدر شناسايي 

نكرد. من هنگام ترك آنجا سســت و 
شكننده بودم، درست مانند روزي كه 
واردش شدم. از آن جا كه ديگر تحت 

تاثیر مواد مخدر نبودم، ترديدم 
نسبت به زندگي و توانايي هايم 
بیشتر شده  بود اما متوجه شدم 
بي توجهي به عقده ام باعث به 
وجود آمدن اين مشكل شده 
و مواد مخدر روشي براي فرار 

از آن بوده است. 
همان موقع بود كه به خودم قول 
دادم از »شــخصیت معتادم« در 

جهت موفقیت استفاده كنم و در زمره 

كارآفرينان معتاد موفقیت باشم. اكنون بعد 
از ۳۰ سال  كه ۵ شركت و صدها میلیون دلار 
پول به دست آورده ام، مي توانم قسم بخورم كه 
شما بايد عقده هاي تان را با آغوش باز بپذيريد 

تا كار آفريني فوق العاده باشید. 
در ادامه ۲ توصیه به شما مي كنم كه همین 

امروز به كار بگیريد.

۱. ديگران را مقصر ندانید
در اواخر دهه ۱۹۹۰، خیلي رايج بود كه علت 
مشكلات را كشف كنند. صنعتي عظیم حول 
اين ايده رشــد كرده بود كه والدين شما يا 
خیلي كم به شــما توجه كرده اند يا خیلي 
زياد. تمام تمركز روي خانواده به اصطلاح 
»ناكارآمد« و جســتجوي همیشگي براي 
يافتن »كودك درون« معطوف شد. آدم ها 
مدام درباره اين صحبت مي كردند كه چقدر 
خسته و شكسته هســتند و والدين شان 

چگونه آنها را نابود كرده اند. 
همه چیز برچسب اعتیاد و بیماري مي خورد: 
كار، رابطه جنسي، عشق، حیوان خانگي، 
مواد مخدر- حتي »اعتیاد به معتادان« 
نیز وجود داشــت. چون من همیشه 
به بهبود و ارتقاي خودم علاقه مند 
بودم، براي مدتي به سوي جلسات 
گروهي رفتم و به دنبال مشاوراني 
بودم كه بتوانند به من كمك كنند 
ريشه اصلي »مشكلاتم« را پیدا كنم. 
اين صنعــت، بدون در نظــر گرفتن 
برچســبي كه خورده ايد، به شــما 
مي آموزد كه ناتوان هستید و سرنوشت تان 

 اين اســت و بايد بــا آن كنــار بیايید. اين
 يك افسانه اســت. مقصر دانستن والدين و 
عوامل بیروني كه خارج از »كنترل« شما هستند 
و تمركز روي خسته و شكسته بودن تان هرگز 
زندگي تان را بهبود نخواهد بخشید. ديگر دنبال 
مقصر نباشید و براي زندگي بهانه تراشي نكنید. 

۲. شما كنترل داريد
وقتي من ايجاد تحول در زندگي ام را شروع 
كردم، انگار تمام دنیا به من مي گفت تو ناتوان 
هستي چون يك معتاد  هستي. آدم ها به من 
مي گفتند ذات عقده اي من بخشي از ژنتیك 
من است. اگر بخشي از دي ان اي من است، 
پس من چه مي توانم بكنم؟ خوشــبختانه 
اين تصور اشتباه اســت. همه مي توانند 

زندگي شان را كنترل كنند. 
دوست من مي گويد كارآفرين ها اينگونه به 
دنیا مي آيند و ساخته نمي شوند. انگار براي 
اينكه يك كارآفرين فوق العاده باشید، بايد 
دي ان اي آن را داشته باشید. من با اين ايده 
كاملا مخالفم. براي اينكــه يك كارآفرين 
فوق العاده باشید بايد به خودتان اجازه بدهید 
در زندگي درگیر چیزهاي درســت شويد. 
تمام كارآفرينان فوق العاده، معتاد هستند  
و اين اصلا بد نیســت. آدم ها وقتي امید و 
آرزوي شان را براي ابرموفق بودن از دست 
مي دهند به اعتیادهاي مخرب روي مي آورند. 
من به شــما توصیــه مي كنــم در گروه 

كارآفرينان معتاد موفقیت جاي بگیريد. 
entrepreneur :منبع

ترجمه: بازده 

چرا بهترين كارآفرينان معتاد موفقیت هستند؟

جوينت ونچر چيست؟
»جوينت ونچــر« يك اصطــلاح دقيق حقوقي 
نيست و تقريبا در هيچ يك از نظام هاي حقوقي 
تعريف نشده است؛ با اين حال، از پركاربردترين 
اصطلاحات در حقوق تجارت بين الملل است كه 
امروزه تقريبا در تمام زبان هاي دنيا وارد شده و با 
معاني متنوع و مختلف مورد استفاده قرار مي گيرد. 
برخلاف تصور رايج، اصطلاح »جوينت ونچر« از 
حقوق انگلستان ريشــه نگرفته و ابتدا در حقوق 
اسكاتلند به كار گرفته شــده است. اين اصطلاح 
از ســال 1980 به بعد در آراي دادگاه هاي آمريكا 
مورد اســتفاده قرار گرفت. امروزه در آمريكا لغت 
 )Enterprise( معادل لغت موسسه Venture

با تاكيد بيشتر بر مفهوم ريسك به كار مي رود. 
 »ژان شــاپيرا« يكــي از حقوقدانــان فرانســوي 
»جوينــت ونچــر« را اينگونه تعريــف مي كند: 
»يك چارچوب حقوقي همكاري اســت كه در آن 
خطرات احتمالي و مديريت ميان طرفين تقســيم 
مي شــود.« اين همكاري ممكن اســت شكل يك 
 شركت واقعي را داشته باشد، مثل موافقتنامه هاي 
»گتي سونوتراك« درسال 1968 يا به صورت قرارداد 
بدون ايجاد شخص حقوقي باشد، مثل موافقتنامه 
»بتليم استيلامكو« درسال 1960 يا بالاخره شركت 
به ضميمــه قرارداد كار و ســرويس باشــد، مانند 

موافقتنامه هاي 1966 ميان ايران و فرانسه. 
حقوقدانانــي از كشــور اندونــزي بــا مطالعه 
و تحقيــق حقــوق مدنــي و تجــاري كشــور 
خود، در مقالــه اي در تعريــف »جوينت ونچر« 
مي نويســند: »در لغت، joint به معني جمعي و 
 venture به معني جــرات و معامله خطرآميز 

تعريف شده است. 
»Joint Venture« اصطلاحا به معني تجارت 
جمعي يا به معاملات گروهي مــدت دار اطلاق 
مي شود. به سازمان مذكور، سرمايه گذاري مشترك 
نيز مي گويند. اين اصطلاح در حقوق بين المللي 
 نيز در مشاركت هايي كه براي يك امر خاص و در 
يك زمان كوتاه تجاري تشكيل شده، به كار مي رود. 
در مشــاركت هاي تجاري مذكور كه گاه در قالب 
ايجاد شــخص حقوقي يا قرارداد مشاركت ظاهر 
مي شود، موضوع عمليات مشــاركت از اهميت 

خاصي برخوردار است.« 

مفاهيم اقتصادی آموزش

براي همه ما پيش آمده كه در محل كارمان دچار 
خستگي يا روزمرگي مي شويم و به همين دليل 

بازده كارمان به شدت پايين مي آيد. 
در اين مطلب 4 راهكار موثــر براي جلوگيري از 

خستگي و افزايش بازده كاري ارائه شده است. 
 

۱- يك تكه كوچك شكلات بخوريد 
شــكلات نه تنها باعث تقويت حــس و حال ما 
مي شــود، بلكه تحقيقات نشــان داده است كه 
خوردن آن كمك مي كند بــدن اندورفين توليد 
كند كه انرژي را بالا مي برد. وقتي كم مانده پشت 
ميز كار خواب تان ببرد، يك تكه كوچك شكلات 

دهان تان بيندازيد و تغيير را احساس كنيد. 

 ۲- دو لیوان آب خنك بنوشید
 منظورمان از آن ليوان هاي خيلي بزرگ نيست.

 دو فنجان آب هم كافي است. 
يكي از دلايل اصلي خســتگي كم آب شدن بدن 
است )خيلي وقت ها متوجه نمي شويد كه بدن تان 

كم آب شده، فقط احساس خستگي مي كنيد.( 
 

۳- نقاشي بكشید
اگر مــدام خميازه مي كشــيد و نمي توانيد روي 
كنفرانسي كه در آن شركت كرده ايد تمركز كنيد، 
يك تكه كاغذ و خودكار از كيف تان بيرون بكشيد 
و روي آن شــروع به نقاشــي كردن كنيد: قلب، 
تك شاخ، رنگين كمان و... هرچيز مسخره اي كه 

به ذهن تان مي رســد. اين كار كمك مي كند مغز 
بتواند بهتر تمركز كند و وقتي روي كاري تمركز 
كنيد، كمتر خميازه خواهيد كشيد و فكر چرت 

زدن ديگر به سرتان نمي زند. 
 

4- چیزي حاوي ويتامین C بخوريد
يك پرتقال را از وســط نصف كنيد يــا در كافه 

شركت يك ليموناد سفارش دهيد. 
مهم ايــن اســت كــه كمــي ويتاميــن C به 
بدن تــان برســانيد. تحقيقات نشــان مي دهد 
كه ويتاميــن C موجب ســرزندگي مي شــود 
كاهــش را  ســندرم خســتگي  علائــم   و 

 مي دهد. 

4 راهكار موثر براي كساني كه در محل كار خسته مي شوند 

نكات كليدي در برنامه هاي وفاداري مبتني بر موبايل
علیرضا جعفري، مشاور برنامه هاي وفاداري

اين روزها، موبايل به جزء جدانشدني زندگي ما تبديل شده است. تا به اينجا كه پيشرفت هاي 
تعداد گوشي هاي موبايل از جمعيت كنوني كره زمين بيشتر شده است. ايران نيز از اين 
قاعده مستثنا نبوده؛ تعداد تلفن هاي همراه در ايران بيش از جمعيت كشور است و ايران 
با بيش از 70 ميليون نفر جمعيت، بيش از 100 ميليون ســيم كارت ثبت شده دارد. بر 
اساس گزارش هاي جهاني، در سال 2014 بيش از 29 درصد خريدهاي آنلاين از طريق 
گوشي هاي موبايل صورت گرفته است. مطمئنا اين روند در سالي كه پيش رو داريم، بيشتر 
هم خواهد شد. اين اعداد و ارقام به خوبي نشــان مي دهند كه ديگر وقت آن شده است تا 
موبايل هم وارد بازي وفاداري شركت ها شــود. وفاداري موبايلي دقيقا يعني چه؟ اگر اين 
سوال را از من بپرسيد، به شما خواهم گفت كه تعريف دقيق، بستگي به اين دارد كه شما 
چه مي فروشيد؟ كالا يا خدمت؟ مشتريان شما عموما چه افرادي هستند؟ و اينكه، شما به 
عنوان يك شركت، مي خواهيد چه نوع ارتباطي با مشتريان خود داشته باشيد؟ اما بسياري 
از كارشناسان وفاداري، اينگونه جواب مي دهند: »برنامه وفاداري مبتني بر موبايل، خلق 
يك راه ارتباطي جديد با مشتري است كه به ارزشمند شدن برند شركت كمك بسياري 
مي كند.« در اين نوشتار، به 5 نكته كليدي كه براي اجراي وفاداري مبتني بر موبايل ضروري 

است، مي پردازيم.
 

۱- ارائه دسترسي كامل موبايلي به تمام ابعاد برنامه وفاداري
حداقل كاري كه بايد انجام دهيد، اين است كه به مشتريان اجازه دهيد تا خودشان مديريت 
برنامه شان را به دست گيرند، يعني از طريق گوشي موبايل شان بتوانند ثبت نام كنند، از ميزان 
امتيازات شان، نحوه جمع آوري آنها، خريد كردن و فرصت هاي تخفيفي پيش رو با خبر شوند، 
بتوانند از آنها به خوبي استفاده كنند و مهم تر از همه اينها، لذت ببرند. بله، لذت بردن نكته 
طلايي در اين شيوه وفاداري است كه متاسفانه با وجود سادگي بسيار، هنوز هم كه هنوز 
است، بسياري از برندهاي مطرح به آن توجه نكرده اند. اگر مشتريان نسبت به برنامه وفاداري 
نصب شده روي گوشي موبايل شان حس كارايي داشته باشند و از بازي كردن با آن، بله!، 
بازي كردن، لذت ببرند، به جد مي گويم كه شما نيمي از راه را رفته ايد. مشتريان اين روزها 
توقع دارند تا برنامه اي ارزشمند با قابليت هاي شخصي سازي )خلق برنامه مختص مشتري( 
را در هر مكان و هر زماني در اختيار داشته باشند. برنامه را جوري طراحي كنيد تا هر مشتري 
اين تصور را داشته باشد كه اين برنامه تنها مختص به اوست. از اينها گذشته، اعضاي باشگاه 
مشتريان شما، مي بايست به راحتي بتوانند از كدها و كوپن هاي تخفيف خود استفاده كنند، 
نه اينكه مجبور شوند از آن پرينت تهيه كرده يا حضوري به فروشگاه مراجعه كنند. پا را از اين 
فراتر مي گذاريم، اجازه  دهيد تا اعضاي باشگاه تان تخفيف هاي خود را در زنجيره حساب هاي 

وفاداري شان ذخيره كنند تا هر زمان كه دوست داشتند استفاده كنند.
 

۲- گزينه »موقعیت مكاني« را در برنامه بگنجانید و به مشتريان خود امتیاز 
دهید

 گاهي پيش مي آيد، برندهايي كه در سطح شهر فروشگاه هاي متعددي دارند، به گوشي هاي 
همراه مشتريان خود به چشم دشمن نگاه مي كنند و تصورشان هم بر اين است تا زماني كه 
مشتريان بتوانند كالاي مورد نظر خود را از طريق چرخ زدن در اينترنت پيدا و خريداري 
كنند، ديگر كسي به سراغ فروشگاه هاي سطح شهر نمي آيد يا حداقل ميزان فروش شان 
كاهش مي يابد اما بازاريابان حرفه اي و زرنگ با استفاده به جا از برنامه هاي وفاداري، گوشي 
موبايل را به فرصتي جديد براي فروش بيشــتر بدل كرده و مشتريان خود را نيز به وجد 
مي آورند. فرض كنيد شما، يكي از اعضاي باشگاه مشتريان برند الف هستيد، موقعيت مكاني 
شما خيابان وليعصر گزارش شده اســت، در همان زماني كه مشغول پياده روي هستيد، 
پيامي دريافت مي كنيد؛ » مشتري عزيز، شما در نزديكي فروشگاه ما هستيد. در صورتي كه 
به ما سر زده و از ما خريد داشته باشيد مشمول طرح تخفيف مكاني ما خواهيد شد« ؛ و اين 
دقيقا همان كاري است كه برند سفورا، يك برند مطرح در فروش لوازم آرايشي-بهداشتي 
براي مشتريان وفادار خود انجام مي دهد. از موقعيت مكاني مشتري خود نهايت استفاده 
را ببريد. به مشتريان خود فقط كالاهاي خود را ارائه ندهيد. آنها را به يك فنجان قهوه داغ 
در نزديك ترين كافي شاپ دعوت كنيد و ببينيد كه مشتري شما چه لذتي از وفادار بودن 

مي برد. حتما امتحان كنيد.

۳- تعامل بیشتر با استفاده از تبلیغات موبايلي
شما مي خواهيد كه مشتريان بيشتر با شما در ارتباط باشند؟ چه در فروشگاه ها، يا پشت ميز كار، 
يا حتي در خانه؟ خوب، به موبايل شان اهميت بدهيد. اگر در حال طراحي برنامه موبايلي جديدي 
براي مشتريان خود هستيد توجه داشته باشيد، به مشترياني كه برنامه را روي گوشي موبايل شان 
نصب مي كنند، امتياز بيشتري بدهيد؛ به آنهايي كه از طريق موبايل از شما خريد مي كنند تخفيف 
بيشتري دهيد؛ يا در مدتي محدود تخفيفاتي باورنكردني براي مشتريان وفادار اما موبايلي خود 

در نظر بگيريد. كافي است مشتريان خود را به كسب امتياز از اين راه ترغيب كنيد.
 

4- ادغام پاداش وفاداري با تجربه موبايلي مشتريان
موثرترين برنامه هاي وفاداري عموما براساس ميزان خريد به اعضاي باشگاه مشتريان امتياز 
مي دهند اما امتيازدهي در موبايل اندكي متفاوت است. در اين مورد، مديران باشگاه مشتريان 
براساس تعداد پست ها در شبكه هاي مجازي و پسنديدن يا به قول امروزي ها لايك كردن 
تصاوير و نوشته هاي شركت در صفحات فيسبوك، اينستاگرام و...، به مشتريان وفادار خود 
امتياز مي دهند. ذكر اين مطلب خالي از لطف نخواهد بود، از آنجا كه بيشتر مشتريان موبايلي، 
قبل از خريد، به سايت اينترنتي سر زده و بعد از بررسي همه جانبه اقدام به خريد مي كنند؛ 
توجه به گزينه »افزودن به ليســت علاقه مندي ها« و امتياز دادن به مشتريان براساس 
علاقه مندي هاي شان، مي تواند ارتباط بين شركت و مشتري را بهبود ببخشد. از اين راه 
شركت و باشگاه مشتريان آن مي تواند امتيازات ويژه اي را براي علاقه مندان گروه خاصي از 

محصولات در نظر بگيرند، مطمئن باشيد كه مشتريان هم راضي خواهند بود.
 

۵- استفاده از داده هاي وفاداري موبايلي براي شكل گیري نگاهي يكپارچه 
به مشتري

شايد بزرگ ترين مزيت يك باشگاه مشتريان موبايلي، زماني باشد كه مشتريان به تطبيق 
خودشان با برنامه هاي وفاداري شركت اختصاص مي دهند. مشتريان دوست دارند تا آنجا 
كه ممكن است از مزاياي موجود در باشگاه نهايت استفاده را ببرند؛ اينجاست كه زواياي 
پنهان ديد خود را بروز مي دهند و اين فرصت مناسبي براي بازاريابان شركت است تا تمام 
جنبه هاي رفتار مشــتري را در كانال هاي ارتباطي بررســي كنند و به اطلاعات جامع و 
يكپارچه اي از روانشناسي رفتار مصرف كننده دســت پيدا كنند. مطمئن باشيد كه اين 
اطلاعات به شركت ها فرصت خلق پيشنهاد هاي جذاب تر و مشتري پسندتر را مي دهد. اين 
را به خاطر بسپاريد كه وفاداري مبتني بر موبايل، پلي حياتي ميان دنياي آنلاين اطلاعات 
و ذهن مشتريان است و اگر شركتي موبايل را جزو برنامه وفاداري خود نداند، فرصت بزرگي 

را از دست داده است. شك نكنيد.
me@alirezajafari. com :ارتباط با نويسنده

يادداشت


